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Să strîngem Ea timp și fără pierderi 
întreaga recoltă de bumbac

Una dintre culturile tehnice care au că
pătat în ultimii ani o extindere din ce în 
ce mai mare în țara noastră, este cultura 
bumbacului. Prețuită de țărănimea mun
citoare ca o cultură rentabilă, ea cu
noaște o dezvoltare largă de neconceput 
în trecut cînd era considerată ca o cul
tură inadaptabilă la condițiile țării noa
stre.

Măsurile luate de stat în ultimii ani au 
mărit interesul producătorilor pentru cul
tivarea bumbacului, iar folosirea unei a- 
grotehnici superioare a făcut ca an de an 
producția la hectar să crească. Astăzi 
bumbacul ocupă suprafețe însemnate în 
numeroase raioane din regiunile Bucu
rești, Craiova, Galați și Constanța, iar 
cultura lui contribuie din ce în ce mai 
mult la dezvoltarea industriei noastre tex
tile.

Din experiența celor cîțiva ani de cul
tivare a bumbacului, oamenii muncii de 
la sate încep să înțeleagă din ce în ce 
mai limpede că de priceperea și rîvna cu 
care lucrează, de felul în care execută 
diferite lucrări și folosesc ajutorul statu
lui, depinde în cea mai mare măsură ob
ținerea unor recolte mari de bumbac de 
bună calitate, ceea ce constituie un ve
nit însemnat pentru fiecare cultivator și 
o contribuție însemnată la aprovizionarea 
industriei noastre socialiste cu materii 
prime. Faptul că în proiectul de Directive 
se prevăd realizarea unei producții me
dii sporite precum și avantajele pe care 
le au cultivatorii de bumbac, face să 
crească mai mult interesul pentru cultu
ra acestei plante și îi deschide noi pers
pective de dezvoltare.

In momentul de față, grija principală 
a unităților socialiste și a gospodăriilor 
individuale cultivatoare de bumbac trebuie 
să se îndrepte spre organizarea strîngerii 
de pe cîmp a întregii recolte. Culesul bum
bacului nu este o lucrare ușoară- El ne
cesită multe brațe de lucru și mai ales 
o bună organizare a muncii, astfel ca nici 
o clipă să nu se irosească.

Se impune de aceea, ca în regiunile cul
tivatoare de bumbac, sfaturile populare, 
prin organele lor agricole, să urmărească 
îndeaproape desfășurarea lucrărilor și să 
creeze toate condițiile pentru ca recolta
rea bumbacului să se poată face în timpul 
cel mai scurt.

O deosebită importantă în terminarea 
lucrărilor în cel mai scurt timp și în ob
ținerea unui bumbac curat și de bună ca
litate o au respectarea unor anumite re
guli, însușirea de către culegători a unei 
anumite tehnici. Revine deci inginerilor 
și tehnicienilor specialiști sarcina ca în 
această perioadă să se găsească în mod 
permanent în mijlocul cultivatorilor de 
bumbac pe care să-i ajute să-și organizeze 
cît mai bine munca și să folosească meto
dele de lucru care asigură o înaltă produc
tivitate. Trebuie să se arate cultivatorilor 
c-ă în felul acesta ei cîștigă timp și că pre- 
dînd bumbacul pe calități ei pot obține a- 
vantaje sporite.

In recoltarea bumbacului trebuie să se 
țină seama de faptul că anul acesta s-a 
făcut raionarea soiurilor și deci culesul 
trebuie făcut respectîndu-se puritatea a- 
cestora. Acolo unde la reînsămînțare s-au 
folosit soiuri diferite de cele raionate, re
coltarea trebuie să se facă în mod obliga
toriu separat. In această acțiune Ingine
rii și tehnicienii specialiști stnt datori să 
dea îndrumări precise și competente pen
tru ca cultivatorii să cunoască caracteris
ticile soiurilor și să le poată deosebi cu 
ușurință.

O deosebită Importanță o prezintă fe
lul în care este organizată recoltarea 
bumbacului în gospodăriile agricole de 
stat, unde bumbacul este cultivat pe su
prafețe întinse. Conducerile acestor uni
tăți sînt obligate să pregătească din timp 
toate condițiile pentru ca recoltatul să se 
facă în bune condițiuni agrotehnice. Ex
periența anilor trecuți a arătat că acolo 
unde această problemă nu a fost privită 
cu toată seriozitatea, unde nu s-au făcut 
din timp pregătirile și nu s-au asigurat 
brațele de muncă, au rămas pe cîmp în
semnate cantități de bumbac care, prins 
de ploi și de vremea friguroasă, și-a de
preciat mult calitatea. Cazuri ca cele de 
la gospodăriile agricole de stat Draga- 
lina, raionul Călărași, Petroșani, raionul 
Zimnicea, unde culesul a rămas mult în

urmă în anul trecut, ceea ce a dus la 
pierderi de recoltă, nu trebuie să se mai 
întîmple.

Pentru a se evita această situație, în gos
podăriile de stat trebuie să se dea toată 
atenția asigurării numărului necesar de 
șorțuri, de saci și prelate pentru transpor
tatul bumbacului cules, organizării la 
cîmp a platformelor pentru uscare și a a- 
dăposturilor, asigurării mijloacelor de 
transport la centrele de recepție.

Pentru a termina recoltatul în cît mai 
scurt timp, gospodăriile de stat care au 
combine speciale trebuie să le folosească 
la maximum, căci randamentul mare al a- 
cestor mașini face să se înlocuiască nu
meroase brațe de muncă și să se scur
teze considerabil timpul necesar recol
tării.

Pe lîngă aceste probleme legate de or
ganizarea muncii și de tehnica recoltatu
lui, succesul recoltării bumbacului este 
legat de felul în care este rezolvată pro
blema brațelor de muncă în gospodăriile 
agricole de stat, de felul îri care colecti
viștii, întovărășiții și cultivatorii indivi
duali sînt mobilizați în această acțiune.

Conducerile gospodăriilor de stat tre
buie să se îngrijească din timp de asigu
rarea brațelor de muncă, creînd lucrăto
rilor condiții cît mai bune de muncă și 
cazare, desfășurînd, sub îndrumarea orga
nelor de partid, o intensă muncă politică 
în rîndurile lor, sprijinind întrecerile so-, 
cialiste între culegători. Comitetele execu
tive ale sfaturilor populare trebuie să 
sprijine gospodăriile agricole de stat — 
în primul rînd în direcția asigurării bra
țelor de muncă — pentru ca lucrările de 
recoltare a bumbacului să nu sufere ni- 
ciun fel de întîrzieri.

In mobilizarea colectiviștilor, întovără- 
șiților și cultivatorilor individuali pentru 
strîngerea la timp a bumbacului, o aten
ție deosebită trebuie dată muncii de lă
murire, arătîndu-se cultivatorilor că re
colte mai mari de bumbac de bună ca
litate și deci avantaje .materiale deose
bite se obțin prin recoltarea la timp, 
prin respectarea îndrumărilor în pri
vința sortării, prin predarea bumbacului 
pe calități.

Un miiloc deosebit de important care 
trebuie folosit pentru antrenarea cultiva
torilor de bumbac la strîngerea fără pier
deri de recolte îl constituie sprijinirea 
întrecerii socialiste și patriotice, populari
zarea celor care depășesc normele de lu
cru, popularizarea metodelor folosite de 
ei.

Munca politică în această perioadă nu 
trebuie să se rezume la mobilizarea cul
tivatorilor în vederea recoltării, ci și la 
mărirea interesului acestora pentru ca în 
anii viitori să obțină producții tot mai 
mari și de mai bună calitate- In acest 
scop trebuie să fie larg dezbătute avan
tajele pe care le oferă cultura acestei 
plante, trebuie popularizați fruntașii, cej 
care au primit prime de producție după 
calitatea și cantitatea bumbacului pre
dat.

Bunul mers al lucrărilor de recoltare a 
bumbacului, asigurarea unei recolte ridi
cate și de bună calitate depind și de fer 
Iul în care centrele de recepție și stațiu
nile de egrenat au pregătit toate condi
țiile pentru primirea, depozitarea întregii 
cantități pe care o primesc. Asigurarea 
funcționării tuturor centrelor de recepție, 
încadrarea lor cu personal bine pregătit, 
astfel ca sortarea să fie just făcută și să 
contribuie la cointeresarea cultivatorilor, 
depozitarea în bune condițiuni a semin
țelor la stațiunile de egrenat sînt măsuri 
de a căror îndeplinire trebuie să răspundă 
organele Ministerului Industriei Ușoare.

Sarcini deosebite revin în această pe
rioadă Uniunilor cooperatiste regionale și 
raionale care trebuie să se îngrijească de 
buna aprovizionare cu mărfuri a coope
rativelor astfel ca cei ce și-au predat co
tele de bumbac să poată primi imediat 
cantitățile de mărfuri ce li se cuvin.

Prin buna organizare a muncii de re
coltare, prin mobilizarea tuturor cultiva
torilor la executarea grabnică a tuturor 
lucrărilor, prin îndeplinirea sarcinilor de 
către unitățile contractante, se va putea 
asigura strîngerea recoltei de bumbac în
ainte de căderea brumelor, ceea ce va duce 
la obținerea unei producții de bumbac ri
dicate și de bună calitate.

Pe șantierul construcțiilor de locuințe muncitorești 
din Bucureștii Noi

E ora 7. Vastul șantier al construcțiilor 
de locuințe muncitorești din cartierul 
Bucureștii Noi a început să freamăte de 
viață. Zi cu zi blocurile se conturează tot mai 
precis. La blocul nr. 10 s-a și început zidă
ria primului etaj. E unul dintre cele trei 
blocuri pe care constructorii s-au angajat 
să le termine anul acesta. La două din ele 
va fi terminată construcția la roșu în cin
stea celui de al II-lea Congres al Partidu
lui Muncitoresc Romîn.

Pe șantier lucrează brigada complexă de 
zidari a tînărului Andrei Gheorgne care 
folosește metoda zidarului sovietic Orloy. 
Ea depășește norma zilnică cu 96 la sută. 
Asemenea brigăzi sînt multe pe șantier. 
Tinerii dulgheri din brigada de calitate a 
lui Simion Senker au obținut în luna au

gust o depășire de 70 la sută a prevederilor 
planului.

De curînd, șantierul a fost completat cu 
noi mașini : trei macarale S.B.K. 1, beto
niere, malaxoare de mortar, benzi transbor- 
doare și alt utilaj de înaltă tehnicitate. Da
torită indicelui ridicat de mecanizare a 
muncilor, se obțin mereu succese în reali
zarea planului. Stadiul actual al lucrărilor 
reprezintă o depășire de aproximativ 5 la 
sută față de planul la zi.

Pentru ca și în timpul iernii lucrările să 
continue în același ritm, se amenajează ba- 
racamentele, 6e instalează stații pentru în
călzirea agregatelor, etc.

(Agerpres)

Din Republica noastră Populară
Zahăr din noua recoltă

La fabrica de zahăr din 
Arad a început campania de 
prelucrare a sfeclei de zahăr 
din acest an. Au fost produse 
primele tone de zahăr din 
noua recoltă.

Faptul că fabrica de zahăr 
din Arad a început prima 
campania de lucru, se dato- 
rește în primul rînd condi
țiilor climaterice mult mai 
favorabile ca în restul țării 
care au permis ca acțiunea de 
însămînțare a sfeclei să se 
desfășoare în perioada opti
mă stabilită de Ministerul A- 
griculturii șl Silviculturii. 
Astfel planul de contractări 
și însămînțări a putut fi în
deplinit la termen.

Totodată, traducerea In 
viață a unei serii de măsuri

70.000 litri de
DARABANI (de la cores

pondentul nostru). La gospo
dăria agricolă de stat Co- 
tușca, în brigada zootehnică 
condusă de Eroul Muncii So
cialiste (Constantin Adochi- 
ței, se obțin zi de zi succese 
importante în producție.

Datorită hrănirii raționa
le precum și întreținerii va
cilor, această brigadă a dat 
pînă acum peste plan 70-000 
1. lapte- Numai grupa II de 
vaci de selecție din rasa

luate de conducerea fabricii 
a asigurat începerea campa
niei în bune condițiuni. Prin
tre acestea se numără execu
tarea la timp a tuturor lucră
rilor de reparații a utilaju
lui, recrutarea necesarului de 
brațe de muncă sezoniere.

La 3 septembrie, odată cu 
începerea acțiunii de recoltare 
a sfeclei de zahăr s-au asi
gurat stocurile de materie 
primă necesară unei aprovizi
onări ritmice a procesului de 
fabricație.

Folosind întreaga sa capa
citate de producție, fabrica de 
zahăr din Arad va produce 
în acest an cantități mereu 
sporite de zahăr din noua re
coltă.

lapte peste plan
Pintzgau, deservită de mul
gătorul fruntaș Vasile Ami- 
trului, a dat p-înă acum 9-533 
1. lapte peste plan, iar Gra
nina Amitrului a obținut în 
luna august, de la cele 6 vaci 
cu lapte din grupa sa. cu 
1.055 1. lapte peste planul lu
nar. Mulgătorii fruntași din 
secția vacilor de selecție 
continuă lupta pentru a ob
ține de la fiecare vacă, în pe
rioada normală de lactație, 
cite 4.000 1. lapte anual.

Pentru constructorii de la Bicaz
PIATRA NEAMȚ (de la co

respondentul nostru).— Mun. 
ci'toril și tehnicieni' întreprin
derii de construcție 801 din 
Bicaz au obținut în cursul 
acestei luni realizări deose
bite.

Pînă ,1a data de 25 august 
ei au terminat construirea a 
60 de apartamente pentru 
constructori, a unui cămin de 
zi și a două cantine. Tot
odată ei au asigurat alimen
tarea cu apă și canalizarea 
cart'erului muncitoresc Măr- 
ceni. Folosind cît mai rațio
nal materia primă colectivul 
întreprinderii a realizat tn

cursul acestei luni economii 
în valoare de 4.295 lei.

Desfășurînd întrecerea so
cialistă brigăzile de dulgheri, 
fierari-betoniști, zidari, etc. 
continuă cu succes rezulta, 
tele obținute. Astfel, brigăzile 
de dulgheri conduse de tov. 
Al. Fodor și Al. Tamaș își 
depășesc normele de produc, 
ție cu aproape 65 la su'ă. Fo
losind la maximum cele 480 
de minute, brigada U.T.M. de 
fiera.ri-betonișt', condusă de 
tov. N. Ciubucă, își îndepli
nește în medie zilnic norma 
cu 170 la s’ută, iar brigada 
zidarului Franclsc Fodor cu 
180 la sută.

Cărți pentru sportivi
In lunile care urmează, a- 

matorii de șport își vor îm
bogăți bibliotecile cu noi lu
crări sportive, tipărite în E- 
ditura Cultură Fizică și 
Sport. Pentru jucătorii de 
baschet va apare volumul 
„Tactică și antrenament1', 
scris de antrenorul Al. Po
pescu. O altă lucrare teh
nică va fi „Jocul de tenis de 
masă", ai cărei autori sînt 
Toma Reiter și V. Marcus- 
Pentru masele de sportivi de 
la țară va apare „Cînd vine 
iarna", un volum scris de un 
colectiv de autori, care 
popularizează diferite spor
turi de iarnă.

Pînă la sfîrșltul anului 
vor fi tipărite mai multe 
cărți tehnice și de literatură 
sportivă traduse din limba 
rusă. Intre alte lucrări va 
vedea lumina tiparului un 
roman biografic despre via
ța marelui aviator sovietic 
Cikalov, scris de N. Bobrov 
și tradus de Demostene 
Botez, iar pentru iubitorii jo
cului de șah va apare, între 
alte cărți tehnice, cel de al 
doilea volum din manualul 
„Teoria deschiderilor îin șah", 
el marelui maestru sovietic 
Paul Keres.

— Un dar de preț —
De mult, povestea spune că ursitoarele, punînd 

în leagăn darul noului născut, îi hotărau calea pe 
care o va urma în viață. Despre tîlcul acestei po
vești născută din popor mi-am amintit nu de mult, 
vizitînd gospodăria colectivă „Lupte noastră" din 
Săveni.

Colectivul a luat ființă acum 5 ani, la 7 august, 
cînd au eșit la lumină, zămislire a vremurilor 
noi, primele gospodării agricole colective din re
giunea Suceava. La înființarea ei, gospodăria de 
stat din HîneștLManoleasa din raionul Săveni, 
i-a dat în dar doi stupi de albine. Un dar mic, 
însă cu ursită mare, precum ar spune povestea...

Asemenea copilului din basm, colectiviștii, orîn- 
duindu-și treburile gospodăriei, s-au oprit de multe 
ori în fața stupilor, i-au privit, le-au cîntărit roa
dele, foloasele. Cei doi stupi au deschis calea 
uneia dintre cele mai valoroase ramuri anexe ale 
gospodăriei colective. La darul primit s-au mai 
adăogat încă 10 stupi, aduși mai tîrziu în inven
tar, prin primirea lui Gh. Herghelegiu ca mem
bru al gospodăriei colective

Pe Constantin Aciiubotărițel, cel care.șl purta 
mai des privirile spre stupi, l-au trimis la o școa
lă de apicultori în regiunea Pitești. După trei luni 
în care — odată cu tehnica — a învățat să cu
noască șl să îndrăgească și mai mult harnicele 
albine lucrătoare, apicultorul Aciubotăriței și-a 
început munca în gospodărie. Împreună cu tînă- 
rul Constantin Apojărcli, care s-a dovedit price
put șl îndemînatic în această ramură, colectivistul 
Aciubotăriței a făcut stupi noi și a pus albinele 
să coiască. Tot împreună au semănat în preajma 
stupinei „floră meliferă". Așa mi-au povestit 
apicultorii numindu-mi șl pe latinește diferitele 
specii de flori semănate anume pe placul albine
lor. Au mai făcut și un adăpost minunat pentru 
iernatul stupilor și n-ou uitat nici „adăpătoarea". 
făcută după un model luat dintr-o ca te sovietică 
despre albinărjt. „Adăpătoarea" nu este altceva 
decît un butoiaș cu robinet și o seîndură înclinată, 
brăzdată pe toată lungimea ei de un șănțuleț în 
zlg-zag, pe care picură neîncetat stropii de apă. 
Privind însă albinele înșirate ca niște mărgele 
pe marginea șănțulețului, bînd de zor apă, se pare 
că te afli în fața unei minunate jucării coborttă 
din lumea basmelor...

An de an a crescut numărul stupilor, darul pri
mit de colectivul din Săveni la înființare. Astăzi, 
gospodăria colectivă are 84 de stupi, dintre care 
26 roiuri tinere, provenite în vara acestui an prin 
roire artificială. Cei 58 de stupi eșiți din iarnă 
au dat pînă acum 1.458 kg. miere, adică de trei 
ori și jumătate producția planificată pe anul în 
curs. Numai de la stupul nr. 15, apicultorii co
lectivei au scos vara aceasta peste 60,800 kg. miere.

Am întrebat, privind pregătirile pentru ierna
tul stupinei, ce planuri de perspectivă au pentru 
acest sector de muncă.

— Vom urma noul îndemn pe care ni-I dă pro
iectul de Directive al Congresului al II-lea al Par
tidului, a spus Constantin Aciubotăriței. Para
lel cu mărirea producției agricole, în gospodăria 
noastră vom lupta pentru dezvoltarea ramurilor 
anexe de producție șl mai ales a stupinei noastre.

Pentru anul viitor el și-au propus să sporească 
prin noi roiri artificiale cu cell puțin 30 la sută 
numărul stupilor și cu 40 ta sută producția de 
miere.

Despre foloasele ramurii apicole dezvoltată de 
colectiviștii din Săveni s-a dus vestea în tot ra
ionul. De aceea, alte gospodării colective au ho- 
tărît să urmeze pildă lor, înființînd și ele această 
ramură anexă de producție. Pentru aceasta au ce
rut ajutorul colectiviștilor din Săveni. Cu Inima 
deschisă au pregătit apicultorii noștri 10 stupi 
tineri pentru gospodăria colectivă „Gh. Poja“ șl 
alți 10 stupi pentru cea din satul Horla, comuna 
Mitoc.

— Că șl noi, tot prlntr-un dar am început... 
mi-a spus, zîmblnd la plecare, Constantin Âciu- 
botărlței- PAULA GEBER

corespondentul „Romtniel libere" 
tn regiunea Suceava

Aprovizionarea de iarnă 
a oamenilor muncii

PITEȘTI (de la corespon
dentul nostru). In scopul a- 
chiziționării și semiiridustri- 
alizării unor cantități cît 
mai mari de fructe șl legume, 
colectivul O.C.L. Aprozar 
desfășoară o largă activitate. 
La centrele de semiindustri- 
alizare din Pitești, Slati
na, Cîmpulung, Topoloveni, 
Curtea de Argeș, s-au prepa
rat în cursul lunii august 31 
tone murături peste prevede
rile planului. In același inter" 
val de timp, O.C L Aprozar- 
Pitești a livrat peste plan 
fabricilor de marmeladă din 
Băiculești și Topoloveni, 66 
tone de mere, pere șl prune 
și 3 tone fructe de pădure 
(afine și smeură) iar fabri
cilor-de marmeladă, compo
turi și dulciuri din București 
(„ Filaret", „Limonada ", 
„Fulger"), din Giurgiu și 
Buftea 468 tone de mere, pe
re, prune și corcodușe și 55 
tone fructe de pădure peste 
sarcinile de plan.

In cursul lunii august s-au

achiziționat de asemenea 
peste plan însemnate canti
tăți de fructe și legume ca 
7 tone ceapă, 63 tone cartofi, 
68 tone mere, 33 tone pe
peni verzi, 21 tone fructe de 
pădure. Centrele de semiin- 
dustrializare sînt înzestrate 
cu întreg utilajul necesar- 
Astfel, centrele de prelucrare 
și semiindustrializare din o- 
rașul Pitești și comunele Ple* 
șoiu, raionul Slatina și Cos- 
tești din Vale, raionul Găești, 
sînt dotate printre altele cu 
cîte 6 cazane cu o capaci
tate de 200 litri fiecare pen
tru pregătirea bulionului, iar 
pentru uscarea fructelor s-au 
organizat cuptoare la Cîmpu
lung și Topoloveni șl 92 loz- 
nițe la Curtea de Argeș, 
Topoloveni șl Cîmpulung. 
Cuptorul din orașul Cîmpu
lung usucă 1.000 kg. fructe 
în timp de 24 ore. Și la cele
lalte centre de semiindustri
alizare din regiunea Pitești 
se fac intense pregătiri pen
tru uscarea fructelor.

După exemplul colectiviștilor
TIMIȘOARA (de Ia co

respondentul nostru). — Pen
tru colectiviștii din comuna 
Bîrda, raionul Deta, pre
gătirea terenului, a mașini
lor și uneltelor pentru lucră
rile agricole de toamnă a 
constituit o grijă deosebită. 
Membrii gospodăriei colec
tive din comună au repa
rat de acum plugurile, gra
pele și toate celelalte unelte 
necesare la munca cimpului. 
De cîteva zile au început și 
arăturile pentru însămînțare. 
O mare parte din suprafața 
ce va fi însămînțată in

toamna aceasta a fost a- 
rată. Exemplul colectiviști
lor a fost urmat și de ță
ranii muncitori cu gos
podării individuale Prin
tre primii care și-au a- 
rat ogoarele se află țărani 
muncitori harnici ca O. Ia- 
cob, Nicolae Ofițer și alții. 
Numele lor este Înscris pe 
tabla de onoare a comunei 
alături de ale altor țărani 
muncitori fruntași.

Pînă acum, în comuna 
Bîrda s-au executat arături 
pentru însămînțări pe mai 
mult de jumătate din su
prafața planificată.

Buna gospodărire a comunei
ROMAN ( de la corespon

dentul nostru).
In consfătuirile pe care le- 

au avut cu deputății, țăranii 
muncitori din comuna Bu
dești, raionul Roman, au fă
cut numeroase propuneri pri
vind buna gospodărire a co
munei. In urma consfătuirilor 
avute, deputății sfatului popu" 
Iar, cu sprijinul comitetului 
executiv comunal și al comi
tetului executiv raional, au 
luat măsuri pentru efectua
rea lucrărilor de interes obș
tesc-

Prin munca voluntară a 
cetățenilor s-a amenajat un 
magazin cooperatist șl se 
lucrează acum la construirea 
unui cămin cultural. O lucra
re de mari proporții ce se 
efectuează acum în comuna 
Budești, este microcentrala 
care va furniza curent pen

tru electrificarea celor 5 sata 
ale comunei- Pe lîngă micro- 
centrală se vor amenaja da 
către întreprinderea locală a 
sfatului popular raional, o 
moară, o piuă și o uscătorie 
pentru fructe.

In prezent, țăranii munci
tori -din Budești lucrează cu 
însuflețire la amenajarea unui 
lac de acumulare de circa 
10 ha- și transportă pietrișul 
și alte materiale de construe, 
ție necesare- Cu sprijinul co
mitetului executiv raional, 
sătenii din Budești și-au 
procurat o turbină „Sokolov" 
șl un motor. Lucrările de 
construcție care se efectu
ează sînt conduse de un co
mitet alcătuit din deputății 
Vasile Căldare, Vasile Țubur- 
lui, Grigore pohai, Victoria 
Dăscăliță și alți țărani mun
citori.

★ ★ ★
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55
Deseori In timpul liber pionierul Dumi

tru Dobrin cioplește, din seînduri, mici 
nave pe care apoi le vopsește cu acuare
le. Acesta este jocul lui preferat. La în
ceput făcea vaporașe de hîrtie pe care le 
punea să plutească intr-un vas cu apă și 
imaginația lui de copil îl ducea departe... 
Pentru el vasul cu apă era o mare, iar 
vaporașul de hîrtie un vapor adevărat.

Cînd instructorul de pionieri l-a anun
țat că vor merge cu școala să viziteze Pa
latul Pionierilor pentru a-și alege cercul 
la care dorește să activeze tn acest an, 
Dumitru Dobrin era hotărît. Se va înscrie 
la cercul de navo-modele.

Iată-l acum, în această după amiază, în 
mijlocul zecilor de 
vaporașe cu pînze. 
Nu știe în fața că
ruia să se oprească 
mai întîl. Atenția 
i-a fost însă atrasă 
de macheta unui 
vas cu motor.

— Vezi, spuse 
el colegului său 
Gheorghe Constan
tin, acestea-s catar
gele; iată coșurile, 
cabinele... Și rînd 
pe rînd a început 
să numească părțile 
componente ale mi
cului vas.

Profesorul cercu
lui, tov. N. Dumi
trescu, văzînd inte
resul micilor pio
nieri, a început să 
le explice mai pe 
larg despre activi
tatea cercului de 
navo-modele.

— Multe din ace
ste machete, le spu
se el, ni le-au tri
mis în dar marina
rii ; altele, au fost

construite de pionierii înscriși la acest 
cerc. Dacă vă veți înscrie, veți putea șl 
voi să construiți asemenea vaporașe.

Cînd grupul de pionieri al școlii ele
mentare nr. 31 băieți a plecat să viziteze 
alte cercuri, Dumitru Dobrin se și împrie
tenise cu profesorul. ...Da, se va înscrie la 
acest cerc și va învăța să construiască și 
el un vas cu pînze și catarge.

★
In altă sală a palatului se aud acordu

rile unui pian. E cercul de pian. Pioniera 
Viorica Nestor repetă o melodie pe care o 
va cînta la întîlnirea ce va avea loc sîm
bătă cu o delegație din R. P. Bulgaria.

Un grup de pioniere a intrat să vizite
ze acest cerc. Sînt de la școala elemen

tară nr. 9 fete. Profesoara le-a vorbit 
despre activitatea cercului, despre specta
colele pe care pionierii le dau. O fetiță 
blondă, cu ochii mari albaștri s-a apro
piat de profesoară.

— Eu nu știu să clnt la pian decît un 
vals. Pot să mă înscriu la acest cerc?

— Desigur șl in numai trei luni te asi
gur că vei ști să cînți mai multe valsuri, 
ii răspunse zîmbind profesoara.

Micuța Neonila Iulcenco s-a hotărît tn 
această după amiază să se înscrie la cer
cul de pian. Ii place sala aceasta primi
toare, cu scaunele mici din jurul pianului, 
îi place figura blîndă șl prietenoasă a 
profesoarei Leontina Coban. Și poate

Cele două fotografii reprezintă: camera de povești șl cercii! de navo-modele.

peste un an cînd vor veni alți copii la 
„Săptămîna porților deschise" va cînta șl 
ea la pian așa cum a auzit-o cîntlnd pe 
Viorica Nestor.

★
La cercul de coregrafie, la cel de desen, 

pictură, istorie sau geografie, pionierii au 
posibilitatea să cunoască în aceste zile 
profesorii, activitatea cercurilor și să se 
hotărască unde se vor înscrie.

Sînt 48 de cercuri pe care pionierii din 
Capitală le vizitează în fiecare zi din a- 
ceastă „Săptămînă a porților deschise". 
Marți, în prima zi a „Săptămînii porților 
deschise"', Palatul a fost vizitat de peste 
700 de pionieri, a doua zi numărul lor a 
trecut de 1000.

Pentru pionieri 
„Săptămîna porților 
deschise" e un eve
niment deosebit. 
Sînt primii pași pe 
care-i fac lntr-o 
profesie pe care 
poate și-o vor alege 
in viitor. Mulți din
tre acești micuți, 
care in aceste zi
le de început de 
toamnă se hotă
răsc să construias
că machete de vase 
sau să cunoască tai
nele zborului, să în
vețe primele note la 
pian sau să facă 
primii pași de dans, 
își vor aminti cu 
plăcere de această 
zi, peste mulți ani 
cînd vor fi adevă- 
rați ingineri de na
ve, pianiști sau dan
satori.

In aceste camere 
primitoare, unde to
tul e făcut pe mă
sura mîinilor lor, 
încep să se modele
ze talentele lor.
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Citii&ui, ne ĂtâÂĂ&ttââ
i...„Intr-una din

zile, treburile m-au 
dus în orașul Salon- 
ta — ne scrie tov. 

7"|f Ion Popovici din 0- 
radea. Deoarece nu 
cunoșteam ora exac

tă a plecării trenului, am renunțat să iau 
masa în oraș, fiind încredințat că voi găsi 
la bufetul sau restaurantul gării o mîn- 
care caldă sau cel puțin o gustare. La 
gară însă n-am găsit... nici restaurant, 
nici bufet".

In continuare, cititorul nostru ne rela
tează cum a descoperit în apropierea gă
rii bufetul cooperativei „7 Noiembrie" 
unde nu se găseau decit salam, țuică și o 
condică de reclamații. plină de „sugestii".

Resemnlndu-se la salam și pîine — nu 
a găsit in tot localul un scaun pe care să 
se așeze. Un ospătar văzindu-l în încurcă
tură i-a propus să alăture două mese, din
tre care una să-i servească drept scaun.

Cititorul e de părere că U.R.C.A.D. Sa- 
lonta, pînă acum insensibil la reclamații 
și sugestii, trebuie să-și schimbe atitu
dinea față de consumatori, asigurînd mo
bilierul necesar, precum și aprovizionarea 
bufetelor și restaurantelor pe care le con
duce.

★
„Pe toate cutiile 

de chibrituri puse în 
comerț — și anume 
pe eticheta de pe 
fața cutiilor — se 
poate citi că prin sta
sul 2627/51 numărul bețelor dintr-o cutie 
este fixat la minimum 38.

Fără să fi numărat vreodată bețele din 
cutie, am convingerea că stasul se res
pectă. Numai că uneori lucrătorii care fac 
operația de încărcare a cutiilor de chibri
turi au impresia că trebuie să pună numai 
bețe de chibrit, fără să le mat completeze 
șt cu fosforul pentru aprins".

Cititorul Valeriu Andreescu din Capita
lă. care ne-a scris aceste rlnduri, ne-a tri
mis și patru bețe simple pe care le-a gă
sit intr-o singură cutie, lntrebindu-ne tot
odată dacă trebuie modificat stasul, sau 
numai atitudinea unora dintre lucrătorii 
fabricii de chibrituri.

Pe urmele materialelor publicate 
la această rubrică

Cititorul Tiberiu Planta din orașul Tg. Mureș 
a semnalat faptul că nu rareori i se întîmplă, 
cumpărind un pachet de țigări Mărășeșli, sci 
găsească in pachet in loc de 20 {igări, cite 17. 
16 sau chiar și IS {igări.

Cititorul men{iona că țigările respective sînt 
produse la fabrica de {igarete din Sf. Gheor- 
ghe.

In răspunsul trimis ziarului, conducerea 
fabricii de {igarete din Sf. Gheorghe arată că 
problema sezisată a preocupat îndeaproape 
colectivul tehnic al fabricii. Pentru remedierea 
situației s-a pus la punct, pentru prima oară 
in {ară, un aparat care controlează conținu
tul {iecărui pachet de {igări.

Totodată conducerea fabricii ne-a informat 
că aparatul funcționează la o mașină și va 
fi aplicat și la celelalte mașini din fabrică.

*
Tovarășul G. Istrate sezisa într-unul din 

numerele trecute ale ziarului nostru că in 
raionul Sibiu nu se găsesc de vînzare becuri 
electrice, fapt care creează dificultăți in mun
ca unor întreprinderi și instituții.

Râspunzind ziarului nostru. Ministerul Co
merțului Interior comunică că s-au luat mă
suri pentru remedierea situației. Oficiului de 
Gros Industrial al regiunii Stalin i s-au re
partizat cantitățt suficiente de becuri.

★
O sezisare venită din partea tovarășului 

Vasile Nistor și publicată acum citva timp 
atrăgea atenția asupra calității necorespun
zătoare a plinii ce se distribuie la centrele 
de pline din comuna Ineu.

In răspunsul trimis redacției, Trustul regio
nal de panificație — Arad ne domunică că 
însușindu-și critica adusă prin ziar, a luat 
măsuri ca brutăria din comuna Ineu să fie 
înzestrată cu utilaj nou, mecanizat. In pre
zent. plinea care se fabrică este de bună ca
litate.

Sus, pe Feleac, bate 
un vînt rece. E vîntul 
adus dinspre Gilău.
Cînd se porneș'e, suflă
cu putere, tnvîrte praful și frunzișul căzut, în 
vîrtejuri aprige.

Așa-i vremea pe aici, pe vîrful Feleacului, 
la 700 de metri înălțime. Aidoma ca pe Apu
seni, zăpada se topește mult mal tîrziu, iar 
verile sînt scurte.

Pe locul cel ma1 înalt al Feleacului a ră
sărit cîndva o grădină. Grădina a începută 
fi cult'vală cu tot solul de legume și plante. 
La văzul acestor lucruri, trecător'! s-au m!- 
cat și și-au dat gîndurile pe față :

— Tulaf, doamne î Tocmai aci și-a găsit și 
dumnealor locul ? In buza vîntulul ?

Intr-adevăr, așa era s'tuația : oamen’l ace!a 
și-au găsit tocmai aicea locul, fiindcă aloi 
l-au căutat, cu clima cît mai apropiată de 
aceea a Apusenilor. Pe acest loc, în suprafață 
de 2,90 hectare, au amenajat un lot experi
mental. Iar oamenii aceia sînt cu toții cer
cetători științific1. In mijlocul lor se află cu
noscutul b’olog Rudolf Palocsay.

★
...In trecut, numele lui Palocsay nu era cu

noscut. De cînd a pr'ns dragoste de grădină
rit, Palocsay a avut de înfruntat multe greu
tăți. Ca să poată trăi, a fost nevoit să prac
tice diferite meserii: zugrav, pompier la pri
mărie și altele.

In modesta sa grădină de pe dealul Gheor- 
ghienilor, Palocsay trebuia să-și care singur 
apa. de la distanțe mari, oa să ude pomii șl 
răsadurile. N-avea posibilitate să-și încăl
zească sera tmprovizată de dînsul, Iar ca 
mijloc de deplasare după un timp îndelun
gat abia șl-a putut cumpăra o bicicletă...

Cu toate greutățile vieții, Palocsay nu s-a 
închinat Hohenzollernilor, care — atrași de fru
musețea unor soiuri de trandafiri create de 
biologul clujean — l-au oferit postul de grădi
nar la palat. El a rămas la Cluj, în grădma 
sa, lucrînd mal departe cu pasiune, creînd 
no' specii de flori, noi soluri de legume și de 
fructe, nemaiîntîlnite în patria noastră.

In anii regimului democrat popular, ajutat 
de partid, îndrumat pe calea cunoașterii șl în
sușirii înaintatei învățături miciuriniste, spri
jinit în chip deosebit în extinderea cercetărilor 
sale. Palocsay a devenit astăzi o mîndrle na
țională, un cercetător cunoscut peste hotare.

I SCHIMB DE EXPERIENȚA INTRE COMITETELE EXECUTIVE ALE SFATURILOR POPULARE 

PREGĂTIRI PENTRU IARNĂ
LUCRĂRI PRACTICE

Deși zilele se mențin călduroase, spiritul 
de prevedere gospodăresc obligă comitetele 
executive ale sfaturilor populare să ia din 
timp măsuri în vederea aprovizionării de 
iarnă. Acest lucru l-au înțeles în bună mă
sură membrii comitetului executiv al sfatu
lui popular orășenesc Ploești, în frunte cu 
președintele Vasile Mojse. Astfel, ei au căutat 
în primul rînd să tragă învățăminte din lip
surile constatate anul trecut, să ia măsuri 
pentru evitarea lor.

Una din principalele cauze de pildă care 
au creat serioase neajunsuri iarna trecută în 
ce privește aprovizionarea populației cu car
tofi și ceapă, a fost încheierea cu întîrziere 
a contractelor cu furnizorii. Această întîr
ziere a pus în imposibilitate furnizorii să res
pecte livrările — neputînd să le planifice din 
timp — astfel că planul de aprovizionare a 
orașului a fost îndeplinit abia în proporție de 
52 la sută. Analizînd situația creată din 
cauza acestei întîrzieri, comitetul executiv a 
socotit necesar ca anul acesta să încheie con
tracte cu circa o lună și jumătate înaintea 
termenului planificat, adică incă de la mij
locul lunii iulie. Deoarece regiunea Ploești 
nu este producătoarei de cartofi, iar cantită
țile de ceapă produse în cuprinsul regiunii 
nu pot acoperi necesarul, au fost încheiate 
o serie de contracte cu bazele furnizoare din 
regiunile Suceava, Stalin, Regiunea Auto
nomă Maghiară.

Numeroase greutăți au fost provocate anul 
trecut și din cauză că, lipsite de ajutorul, în
drumarea și controlul comitetului executiv, 
gospodăriile anexe din orașul Ploești au 
avut o producție nesatisfăcătoare, nereușind 
să acopere nici cerințele cantinelor de pe 
lîngă întreprinderile respective.

In acest an s-au repartizat din țirnp tere
nuri gospodăriilor anexe, mărindu-se supra
fața acestor terenuri cu 60 hectare, s-au 
acordat semințe selecționate, repartizîndu-se 
totodată materialele lemnoase necesare atît 
din fond centralizat cît și din resurse locale, 
s-a controlat felul în care a decurs repararea 
utilajelor agricole, etc. Grija acordată gospo
dăriilor anexe a avut ca urmare o bogată 
producție obținută în cadrul lor, — în spe
cial la legume — producție ce a fost sufi
cientă nu numai pentru necesarul de consum 
al cantinelor ci și pentru distribuirea unor 
însemnate cantități pe piața orașului, precum 
și pentru pregătirea unor cantități de pro
duse pentru iarnă.

O importanță deosebită în acțiunea de pre
gătire a aprovizionării de iarnă o are pro
blema spațiilor de înmagazinare. Și în 
această privință au fost luate din timp mă
suri. S-au amenajat de pildă spațiile de în- 
silozare existente, curățindu-se, văruindu-se 
și dezinfectindu-se magaziile și depozitele, 
au fost reparate podurile pentru cartofi, s-au 
vopsit grinzile, s-a pregătit nisipul necesar 
pentru păstrarea zarzavaturilor și rădăcinoa- 
selor.

227 comitete de stradă din raionul Gh. 
Gheorghiu-Dej s-au adunat ieri, în sala 
Teatrului Tineretului, să f^că bilanțul reali
zărilor obținute în întrecerea pentru cel mai 
mare volum de lucrări de interes obștesc 
executate prin folosirea resurselor locale.

In trei luni de zile, de cînd s-a pornit în
trecerea, cetățenii din acest raion au elec
trificat cu materiale din resurse locale 18 
străzi și continuă lucrările pentru electrifi
carea a încă 60. Au pavat peste 3000 m.p. 
trotuare și au instalat 650 m. conducte de 
apă. Cetățenii, mobilizați de către comite
tele de stradă, au contribuit la realizarea 
acestor lucrări cu 25.626 ore de muncă 
voluntară.

Deosebite între toate sînt lucrările ce s-au 
făcut in cartierul Dobrogeanu Gherea, un 
cartier înfundat altădată printre smîrcuri și 
băltoace. Cine știe cum arăta mai înainte 
acest cartier acum nu-1 va mai recunoaște.

★
Totul a început în luna mai, cînd gospo

dina Maria Cismaru a fost aleasă de către 
cetățeni președinta comitetului de stradă din 
circumscripția nr. 169, iar Petre Ungureanu 
președinte al comitetului de stradă din cir
cumscripția nr. 168. Trebuie să știți că 
amîndoi se cunosc foarte bine. Au făcut parte 
în anul 1952 din comitetul de inițiativă pen
tru electrificarea cartierului. Inimoși oameni.

—............. -........... ★

grădina Iui Rudolf Palocsay
El a smuls naturii daruri menite să tacă 

viața oamenilor mai frumoasă, mai îmbelșu
gată. Palocsay este creatorul unor noi soluri 
de pătlăgele roșii, bogate î-n vitamina C, a 
unor varietăți de piersici rezistenți la frig și 
l-a atacul insectelor vătămătoare, a zec' de 
noi soluri de trandafiri, a peste 700 de selecți. 
de gladiole. înconjurat cu dragoste de popor, 
cinstit cu titlul de laureat al Premiului de 
Stat clasa I, Palocsay a fost reales ca de
putat în sfatul popular reg'onal Cluj și, mai 
apoi, oa membru în comitetul executiv al sfa
tului popular regional.

Aprec'ind activitatea sa creatoare, de a îm
părtăși cunoștințele și experiența sa în mase, 
Min'sterul Agriculturii și Silviculturii i-a în
credințat nobila misiune de organizare și 
conducere a no'i stațiuni experimentale pomi
cole creată la Cluj, pe dealul Gheorgh'enilor. 
Pe o suprafață de 8,40 hectare, în vîrful Fe- 
leacului, la 700 metri înălțime, s-a deschis — 
din vara anului trecut — șantierul noii stațiuni. 
Acel oare înamte își căra s’ngur, cu spina
rea, apa pentru răsaduri și flori, astăzi con
duce munca unu' priceput colect'v de cerce
tători. Apa, ca și gazul metan, vor îl aduse 
acum prin noile conducte, în curs de inste-' 
lare. Locul bicicletei din trecut l-a luat o 
elegantă „Pobeda". Curînd se vor amenaja și 
ultimele instalații, printre care cinci labora
toare de biologie, fiziologie, anatomia și cito- 
logia plantelor, de biochimie și păstrarea fruc
telor, de agrotehnica pom'colă, de protecția 
contra bolilor pomilor fructiferi.

★
Experiențele din vîrful Feleacului sînt la 

început, însă ele vor duce curînd la rezultate 
■nebănuite. Șl pînă acum, în Apusen' s-au ob
ținut rezultate bune, la cele trei centre de ex
perimentare de la Călățele. Baia de Arieș șl 
Mogoș și la cele șase puncte de sprij'n de la 
Albac, Cîmpen', Secu'em, Rogojel, Bălceștl și 
Măr'șel. Hibridul de piersic creat de Palocsay 
și transplantat la Mogoș, Abrud și Gura Ro
șie în an-'i 1952 și 1953, a rez'stat chiar și ge
rurilor mari din această iernă, promițtnd roa
de frumoase. Noul h-brid de cartofi „P. 3", 
creat de asemenea de Palocsay, a dat o pro
ducție cu 97 la sută mal mare ca aceea a soiu
lui „Săpunari" luat ca soi de control. In ace
lași timp, pătlăgelele roșit de diferite soiuri, 
timpurii, care în mod normal pot fl cul
tivate pe terenuri așezate pînă la 4—500 metri.

In felul acesta a devenit posibilă înmaga- 
zinarea a peste 900 tone produse legumicole 
și fructe. In vederea măririi spațiului de în
magazinare, au fost cercetate toate posibili
tățile, urmărindu-se folosirea la maximum a 
magaziilor și beciurilor. Cu ajutorul comi
siilor permanente și al deputaților, au fost 
depistate noi spații, cum ar fi o dependință 
nu prea folosită a unui magazin cu băuturi 
și două magazii unde se păstrau ambalaje, 
creîndu-se în felul acesta putința de a înma
gazina încă 60 de tone.

Acțiunea de industrializare și semiindus- 
trializare a legumelor și fructelor constituie 
de asemenea o preocupare principală în 
vederea bunei aprovizionări pentru iarnă. 
Comitetul executiv orășenesc Ploești, prin 
O.C.L. Aprozar, a procedat la prepararea 
unor însemnate cantități de bulion și mură
turi, încă la sfîrșitul lunii august — deși 
această operație trebuia să înceapă abia la 
15 septembrie — pentru a valorifica roșiile, 
castraveții și alte legume rămase nevîndute 
în unitățile Aprozar, din cauza abundenței pe 
piață a acestor produse.

Pentru a se organiza o cît mai bună dis
tribuire a cartofilor către populație, au și 
început să fie pregătite centrele de desfa
cere, iar cu începere de la 15 septembrie 
O.C.L. Aprozar va trimite pe teren delegați 
pentru a recepționa și expedia cartofii con
tractați. Tot la mijlocul lunii septembrie va 
începe acțiunea de uscare a fructelor, în 
vederea asigurării centrelor de uscare fiind 
înființate numeroase puncte de achiziție a 
merelor, perelor și prunelor, în raioanele 
Pucioasa, Teleajen, Rîmnicu Sărat, Cricov.

Pregătirile pentru iarnă nu s-au limitat 
însă la sectorul comerțului socialist ci au 
cuprins mase largi de cetățeni. Comisia de 
femei de pe lîngă sfatul popular al orașului 
Ploești, în frunte cu responsabila Aurelia 
Alexandru, a desfășurat, prin delegatele de 
femei, o largă acțiune de lămurire în cartie
rele orașului, mobilizînd un număr mare de 
gospodine la conservarea legumelor și prepa
rarea murăturilor, atît pentru gospodăriile 
proprii cît și pentru căminele de copii.

Avînd experiența greutăților provocate 
anul trecut de intemperiile naturii — viscolul 
reușise să întrerupă un timp funcționarea 
conductei de gaz metan — comitetul exe
cutiv a aprovizionat din timp școlile, spita
lele, instituțiile, creșele și căminele cu lemne 
de foc, pregătindu-se în același timp în depo
zitele „Combustibilul" și o rezervă de lemne. 
Populația a fost de asemenea îndemnată să-și 
ridice la timp cotele de lemne, asigurîndu-se 
o distribuire continuă, ritmică, la depozitele 
din cuprinsul orașului.

Realizările obținute de comitetul executiv 
al sfatului popular al orașului Ploești sînt 
însă insuficiente în comparație cu posibili
tățile existente. In oraș de pildă funcțio

Șantierul dintre bălți
Cît au mai umblat atunci și cît s-au zbătut, 
dar nu s-au lăsat pînă cînd n-au văzut că 
se aprinde becul electric pe fiecare străduță 
din cartier.

Așa că nu-i de mirare faptul că la cîteva 
zile după ce s-a pornit întrecerea s-au în- 
tîlnit să se sfătuiască ce și cum trebuie făcut. 
O problemă era aducerea unei conducte de 
apă din șoseaua Giulești. Alta, chiar mai im
portantă, era asanarea bălților și a smîrcu- 
rilor care anul acesta se umflaseră peste mă
sură. Ungureanu a venit cu propunerea :

— Eu zic că dacă am colabora le-am putea 
face pe amîndouă pînă în toamnă.

Adunarea care au ți-nut-o după aceea cu 
cetățenii le-a spulberat orice fel de îndoieli. 
Oamenii erau hotărîți să muncească, erau 
bucuroși să scrie încă o filă în istoria vieții 
noi a cartierului. ZAaria Cismaru și Petre 
Ungureanu erau și ei bucuroși de faptul că 
oamenii primiseră cu atîta căldură planurile 
lor. Au alergat peste tet unde știau c-ar 
putea găsi cit de cît sprijin. Și n-au făcut-o 
în zadar. De la' sfatul popular au obținut teh
nicieni, de la Ministerul Construcțiilor un 
greder; vagonețl și linie deoauville au îm
prumutat de la o întreprindere de construc
ție. Prin comitetul raional de partid au obți
nut un autocamion, cu care să transporte 
materiale, iar I.C.A.S. le-a dat conductele 
necesare pentru canalizare.

★ ★

au ajuns acum, în Apuseni, pînă la 800 șl 
chiar 1000 de metri înălțime.

Crearea grădinii de pe Feleac va ușura mult 
extinderea culturilor de legume și a pomilor 
fructiferi pe masivul Apusenilor. Acest lucru 
îl așteaptă cu încredere și colaboratorii vo
luntari al centrelor experimentale și punctelor 
de sprijin din Apuseni. Iar colaborator1 a-i 
oamenilor de știință sînt colectivista Veronica 
Fischer din comuna Călățele, învățătorul Dă- 
n'lă Ceteanu din comuna Mogoș, agronomul 
Vasile Gulieșu, de la secția agricolă a sfa
tului popular raional Cîmpen'.

★
De pe Feleac, Rudolf Palocsay se întoarce 

pe lotul cel mai mare al noii stațiuni experi
mentale pomicole, de la Gheorghieni.

In îneîntătoarea grad nă, cot la cot cu Pa
locsay, lucrează un buchet de tineri : Lel'a 
Țigănuș și Jen'oa Eremia, absolvenți ai Insti
tutului Agronomic din București, Andrei Beko. 
Ana Mesza-os. Sandor Bogosz, studenți ai 
universități’ cu limba de predare magh'ară, 
„Bolya'“ d'n Cluj. Laolaltă, tineri romînf și 
maghiari, ascultă cu interes îndrumările ce le 
sînt date. Fețele tinerilor strălucesc de bu
curie, de mîrtdria de a lucra alături de cunos
cutul biolog.

Factorul poștal suie de multe ori pînă la 
stațiune. Zilnic Palocsay primește numeroase 
scrisor' din tară și dm străinătate.

„Vă rugăm, dacă este posibil — scrie ingi
nerul legumicol Ion Papllian de la gospodăria 
agricolă de. stai Romanești, regiunea Craiova 
— să ne dați, contra cost, 10—20 grame de 
sămînță din hibridul de roși' cu arde pen
tru a-1 cultiva și experimenta".

Colec.tfvisiirl Ion Sava, din comuna Pogă- 
ceaua, raionul Sărmaș, s-a grăbit să-' scrie 
și sȘ-l felicite, rugîndu-1 totodată să-și îm
părtășească cunoștințele sale într-o carte, 
care să ajungă în mina maselor, să ajungă 
și la ei, la co'ect’v.

Palocsay a răspuns că o astfel de carte va 
apare curînd în l'mblle romînă și maghiară, 
în Editura Agrosllvcă de Stat. Cartea lui 
Palocsay, însoțită de i.30 de clișee și 10 ta
blouri în culori, va cuorlnde probleme în le
gătură cu ameliorarea piersicului, a merilor 
și cu rezultatele obținute în cultura legumelor 
O altă carte, semnată de Ștefan Szabo, va a- 
pare la ESPLA spre sfîrșitul acestui an și va 
cupr'nde viața de Ieri și de az1 a vestitului 
biolog Palocsay. 

nează 101 cantine și gospodării de consum, 
dar numai 17 din acestea au cite o gospodă
rie anexă. Este de la sine înțeles că cele 17 
gospodării anexe își vor pregăti, din produc
ția proprie, alimente pentru iarnă, în vreme 
ce celelalte cantine și gospodării de consum 
nu au însă această posibilitate. Cu toate 
acestea comitetul executiv nu a luat nici o 
măsură, mulțumindu-se cu faptul că aceste 
unități au încheiat contracte cu O.C.L. 
Aprozar pentru a li se livra în cursul iernii 
„de-a gata" toate . aceste alimente. Acest 
lucru este greșit; în felul acesta nu se stimu
lează posibilitățile gospodărești ale celor ce 
muncesc la cantine și gospodării de consum.

In ceea ce privește pregătirile pentru iarnă 
ale restaurantelor, nu se observă o preocupare 
a președintelui comitetului executiv, a șefu
lui secției comerciale, aceștia mulțumin
du-se cu rapoartele informative ale Trustu
lui de Alimentație Publică. Or, atît în rela
țiile cu acest trust cît și în cele cu O.C.L. 
Aprozar, O.C.L. Alimentara, ori O.C.L. Pro
duse Industriale, comitetul executiv trebuie 
să se călăuzească după principiul că pre
ședintele său, secția comercială, conduc efec
tiv comerțul local, răspund de aprovizionarea 
populației. In problema pregătirilor pentru 
aprovizionarea de iarnă, comitetul executiv 
trebuie deci să aibă inițiativa, să ia măsu
rile organizatorice necesare, să traseze sar
cini organizațiilor comerciale și nicidecum să 
aștepte cu pasivitate rapoartele informative 
cu privire la ce au întreprins aceste organi
zații.

Comitetul executiv al sfatului popular 
orășenesc, în frunte cu președintele sau, are 
obligația de a se preocupa de toate proble
mele în legătură cu pregătirile pentru apro
vizionarea de iarnă a populației, începînd cu 
cea a transportului și depozitării alimente
lor, a asigurării unor sortimente de sezon — 
bocanci, flanele călduroase, paltoane, barche 
turi, etc. — în magazinele cu produse indus
triale și terminînd cu cele mai mărunte pro
bleme. Nimic nu trebuie neglijat, lăsat la 
voia întîmplării. Totul trebuie urmărit: dacă 
industria locală, gospodăriile anexe, gospodi
nele, au sau nu borcane și celofan pentru 
conserve, dacă depozitele de lemne funcțio
nează sau nu în bune condiții, dacă repara
țiile ușilor și ferestrelor, sobelor și calorifere
lor la școli, spitale, creșe au fost făcute cu , 
conștiinciozitate, dacă O.C.L. Aprozar urmă 
rește respectarea contractelor de către furni
zorii săi. Folosind în mod just salariații sec
ției comerciale, conduc; nd efectiv comerțul 
pe baza cunoașterii temeinice a problemeloi, 
a situației de pe teren, luînd măsurile cele 
mai potrivite în vederea pregătirilor pentru 
iarnă, comitetul executiv al sfatului popular 
al orașului Ploești își va îndeplini sarcinile 
de răspundere ce-i revin în domeniul apro
vizionării populației.

SANDU MANEA

In scurtă vreme, întregul cartier a căpătat 
aspectul unui adevărat șantier : „șantierul 
dintre bălți", cum l-au numit ei. Dimineața 
lucrau femeile, după amiaza, bărbații. Petre 
Ungureanu și Maria Cismaru erăit mereu pe 
șantier. Impărțeau oamenii pe echipe, se în
grijeau de materiale, apoi puneau mîna pe 
lopată și munceau.

In trei luni de zile, cetățenii din cartierul 
Dobrogeanu Gherea au săpat 400 metri de 
șanț adînc de 1 metru și jumătate, în care 
au băgat conducta de apă pe strada Ulmului, 
au râmat 3.500 m. c. de pămiî-nt pentru astu
parea bălților de pe străzile Trestii și Lt. 
Steliu Ion, și au instalat trei cișmele publice. 
Acum, lucrările continuă. Ei vor să prelun
gească conducta de apă cu încă 300 metri, 
vor să termine pînă la 7 Noiembrie toate 
lucrările de asanare și, de asemenea, pînă la 
aceeași dată să paveze cu piatră strada 
Ulmului. Gîndul lor aleargă mereu înainte. 
In primăvară vor planta pomi pe fiecare 
stradă și vor amenaja un parc.

★
Pentru chibzuință cu care au organizat a- 

ceastă mare acțiune obștească, pentru rezul
tatele frumoase pe care le-au obținut, cele 
două comitete de stradă au primit drapelul 
de „fruntaș pe raion".

I. CIMPEANU

Cea mal mare bucu
rie o simte Palocsay a- 
tunci cînd primește co
respondență din Uniu

nea Sovietică. De acolo, de la savanții so
vietici și-a însușit biologul prețioase învăță
minte, oare i-au dat posibilitatea să rid'ce 
munca sa creatoare pe o treaptă șuperioară. 
Tot acolo, a căpătat noi și însemnate cunoș
tințe, în cadrul vizite' de o lună pe care a 
făcut-o în toamna anului trecut la Moscova, 
Sverdlovsk, Erevan, Leningrad și în alte 
orașe.

Nu de mult, Rudolf Palocsay a primit scri
sori de la ma! mulți oameni sov'et’ci, prin
tre care șl colhoznicul Ivan Evghenivic' 
Kovciazov din satul Kurskaia, raionul Staro- 
Krîmski (Cr'meea). Experimentatorul legu
micol Kovciazov își exprima bucuria față de 
cele realizate de Palocsay, solicitîndu-i 10—15 
semințe d'n hibridul de ardei cu tomate, pre
cum și unele amănunte pentru adaptare. In 
scr'soarea primită din orașul siberian Kurgan 
cercetătorul Kondrașin împărtășește biologului 
■romîn experiența sa înaintată și îi propune 
efectuarea unui schimb de experiență.

Vădit emoționat, biologul Palocsay îi răs
punde :

„Eu muncesc în cîmpul experimental de 29 
de an' și am o mulțime de copii (h'brizi) în 
domeniul pomilor și al plantelor horticole. 
Prin grija partidului, nr s-au creat mari posi
bilități de lucru în biologie. In an'i viitori, 
voi da poporului nostru ma' multe soiuri noi 
de pom' fructiferi, legume șt flori. Anul aces
ta, de exemplu, fac ult'ma selecție la un nu
măr de 60.000 de Glad’olus-Edelgladiolen. Am 
încruc'șat soiuri de cireșe șl v'șine cu spe
cialitatea „prunus fructicosa". foarte rez's- 
tente, care trăiesc pe stînclle munților Apu
seni. Dacă doriți, pot să vă trini't semințe 
din acești hibrizi. De asemenea, vă stau la 
dispoziție cu orice material de sch'mb de ex
periență".

După alte amănunte, biologul înche'e :
„Oricît de d’*r>arte sîntem unul de altul, 

totuși preocupările noastre sînt foarte apro
piate. pentru că avem același scop, de a lăsa 
ceva bun și frumos în urma noastră, de a 
•ațîța scînte'a rn'clurlntsmului".

Scinteia aceasta este cel mat prețios far în 
activitatea creatoare a biologului Palocsay — 
orn de știință rid'oat de Jos, din popor, cres
cut odată cu patria.

MIRCEA SCR1PCA 
corespondentul „Rominiei libere" 

in regiunea Cluj

Una din principalele preocupări ale studenților din institutele noastre de învă- 
țămînt superior este legarea de practică a cunoștințelor teoretice predate la cursuri.

In clișeu: O grupă de studenți din anul 111 de la secția „Conservarea industrială 
a alimentelor" a Institutului de Industrie Alimentară execută lucrări practice în la
boratorul de microbiologie.

Foto : AGERPRES
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DE UNUL SINGUR
Acțiunea acestei povestiri nu se petrece 

„peste 9 mări și țări" ci mai aproape, la o 
fugă bună de cal: Filipeștii de Pădure. 
Nici eroii ei nu sînt „smei și zîne" sau 
„feți frumoși" ci oameni obișnuiți, munci
tori și tehnicieni ce sfredelesc pămintul 

'■ pentru a-i scoate din pîntece măruntaiele 
negre de cărbune

, Cică a fost odată — și mai este și astăzi 
— un om pe care toată lumea îl cunoaște 
sub numele de „Nea Toma". Cît îi ziua 
de mare alerga în colo și-n coace după 
treburi. Și avea atîtea de făcut că nu mai 
știa de el. Uite acu de curînd îi mai căzu 
o belea pe cap. Era zor nevoie mare să-i 
mobilizeze pe mineri la o nouă luptă, la 
lărgirea întrecerii socialiste. Păsă-mi-te 
nu era vorba de o luptă cu paloșe sau 
buzdugane ci cu pichamere, crațere și 
transportoare...

Mare încurcătură. Gîndea omul cum s-o 
scoată mai bine la capăt. Asta era muncă 
nu șagă. Și se afla singur, singurel. Nici 
tu președinte al comitetului de întreprin
dere, nici tu activitate sindicală, nimic, 
nimic. Bine ar fi fost să adune tot poporul 
la un „sfat" de producție, să stea de 
vorbă omenește cu toții deodată, așa orga
nizat și să vadă care dintre ei se încu
metă să se ia la trlntă cu cărbunele, acolo 
în grota pămîntului. Dar asta nu,era cu 
putință. Se făcea oare să răstoarne el 
rînduielile, acum la jumătatea anului ? 
Dacă pînă azi grupele sindicale și chiar 
comitetul de întreprindere al minei n-a 
activat în nici un chip, de ce să le ceară 
ajutor că și așa tot el v.a trebui să rezolve 
singur toată isprava asta.

Fără să mai piardă timp porni deci de 
unul singur să stea de vorbă cu fiecare 
miner. Dar, precaut cum este, de teamă 
să nu i se facă „greutăți în muncă" și-a 
zis că nu e bine să meargă pe la toți. Nu
mai pe la cîțiva, în special la cei mai har
nici. Și iată-l „pe teren".

— Să trăești Petrică.
— Cum vrei 'mneatale Nea Toma.
— Ei, ce mai zici ?
— Mai nimic. Da' ce vînt te aduce pe 

la noi 2
— Iaca și eu, cu contractele astea. Nu 

faci și tu unu?
— Eu ? Ce contract ?
— D-ăla de întrecere, știi tu cu angaja

mente...
— !?...
— Ei, ce mai stai la îndoială 2 Nai sem

nează ici I
Și fără să mai zică ceva, se apucă să 

completeze în grabă formularul (trebuia 
să fie operativ!): Petre Popșa, se anga
jează ca în cinstea lui 23 August să depă
șească norma cu...

— Iți trec 50 la sută. Ce zici 2
— D-apoi ce să zic. Dacă oi avea ce-mi 

trebuie, l-oi îndeplini, că mă știi, nu 
mi-e frică mie de muncă. Numai să am 
materiale...

— Lasă mă Petrică. Eu te trec. L-oi fa
ce, nu l-oi face, vorba e să te arăți și 
tu că ești în întrecere.

— ?!...
— Și încă un lucru. Nu vrei să provoci 

pe careva 2
l — Să provoc? Pe cine 2
| — Iaca și cu tine. Un ortac de-al vostru.
| Pe Măgirescu de exemplu.
} — Păi ăla o să mă bată bre t

Artiști în vizită la gospodăria agricolă de stat 
Popești Leordeni

La începutul acestei săptămînî, muncitorii 
de Ia gospodăria agricolă de stat Popești 
Leordeni au primit vizita unui colectiv de 
artiști ai Teatrului Municipal, care s-a de
plasat pentru a prezenta aici un festival 
artistic.

Muncitorii gospodăriei și artiștii acestui 
teatru sînt cunoscuți vechi, între care s-au 
stabilit relații calde de prietenie și amintiri 
din cele mai plăcute. Noua vizită a fost pri
mită de aceea cu multă bucurie de muncito
rii gospodăriei.

In așteptarea orei spectacolului, oaspeții 
au pornit să viziteze gospodăria. Unii s-au 
îndreptat spre ferma zootehnică, alții spre 
expoziția de fructe și legume, amenajată a- 
nume pentru această vizită, alții să vadă 
noile înfăptuiri ale acestei gospodării.

Odată cu înserarea, pajiștea din marginea 
fermei — unde a fost amenajată scena — 
s început să freamăte de mulțimea specta
torilor. Curînd reflectoarele au luminat sce
na și în fața muncitorilor au început să 
se perinde peripețiile lui Argan — personaj 
principal din „Bolnavul închipuit", cunos
cuta piesă a lui Moliere. Cu o ușoară emo

— Lasă mă, nu fi fricos. Ce parcă el 
știe că îl provoci ? Trecem doar așa, 
să fim în regulă. Ia și semnează!

Semnă apoi și el în dreptul cuvinte
lor : responsabil cu întrecerea socialistă 
Ștefan Toma — îi lăsă un formular lui 
Petrică și plecă mai departe. Vorba ceea: 
nu-i timp de zăbavă cînd ai atiția mineri 
fruntași pe la care trebuie să treci.

Uite așa se zbate in fiecare zi „Nea 
Toma". N-are măcar o minută de hodină. 
Seara cînd obosit de atîta muncă își face 
bilanțul, își mîngăie bărbia cu satisfacție 
și-și zice:

— Dacă și mîine merge tot așa, om 
reuși s-o scoatem la capăt cum se cuvine...

Cum a reușit, se vede din faptul că pla
nul de producție n-a fost realizat pe lu
nile iulie și august, că productivitatea 
muncii este foarte scăzută, că unii mun
citori lipsesc nemotivat de la lucru, în- 
sfirșit că întrecerea socialistă există nu
mai pe hîrtie.

Dar dacă stai de vorbă cu Nea Toma 
astăzi, și-l întrebi ceva despre întrecere 
apoi începe să-ți spună cite in lună și-n 
stele, de zici că nu se mai oprește. Ii place 
să-ți vorbească mai ales „în cifre", să te 
impresioneze.

— 80 la sută din muncitorii noștri s-au 
angajat să se ia la întrecere cu cărbunele. 
Știi dumneata ce va să zică asta, 80 la 
sută ? O realizare nu glumă. Și apoi 
pentru ca să aibe spor în munca lor, mi
nerii lucrează după metode avansate: ca 
Voroșin, Sviștea, Kuznețov, metoda ciclică 
și altele. Uite am șt situații precise. In 
hîrtiile astea se vede toată activitatea 
noastră, adică a mea, pentru că de pro
blema aceasta mă îngrijesc numai eu...

Inspiră adine, vrea parcă să ofteze, și 
apoi continuă cu aceeași vervă.

...Pentru a-i stimula pe mineri și a le 
arăta succesele lor zilnice, am făcut un 
panou de onoare unde afișăm decadal re
zultatele obținute, și popularizăm pe frun
tași. Așa reușim să menținem la un înalt 
nivel întrecerea socialistă și să obținem 
tot mai multe succese...

— Bine, bine, îl întrerup, dar unde 
sînt toate astea, că eu le văd numai aici 
pe hîrtie. Pe teren n-am găsit nimic din 
ce îmi spui. Panou este, dar realizări a- 
fișate, ioc. Ba am întrebat și cîțiva mineri 
dacă sînt în întrecere și mi-au spus că 
Nea Toma știe, că el se ocupă cu treaba 
asta.

— Cum n-ai văzut, tovarășe ? Du-te 
dumneata in mină și dacă nu vei afla 
exact ceea ce ți-am spus eu să nu-mi mai 
zici pe nume. Și apoi trebuie să crezi și 
dumneata că un singur om prea mare 
lucru nu poate face. Aici sîntem de acord 
cu responsabilul cu întrecerea de la mina 
Filipeștii de Pădure. Un singu om nu 
poate face mare lucru. Ba dimpotrivă.

Dar faptul că întreaga problemă a 
întrecerii este lăsată pe seama lui „Nea 
Toma", că organizațiile de masă și în spe
cial comitetul de întreprindere neglijează 
complet organizarea 'întrecerii, cu aceasta 
nu putem fi de acord.

Sperăm că nici Comitetul Central al 
Sindicatelor din Industria Carboniferă.

C. MARINESCU

ție, prilejuită de contactul cu acest public 
nou, actorii George Iliescu, Mircea Balaban, 
Mircea Bașta, Robert Urlich, Eveline Gruia, 
Beatrice Biega, Viorica Rafael, au interpre
tat cu talent actul III din această piesă. In 
continuarea programului, actorii Ștefan Ciu- 
botărașu, laureat al Premiului de Stat, Fory 
Eterle, laureat al Premiului de Stat, Nae 
Ștefănescu, Chiriță Misail, Aurora Sotropa, 
Eveline Gruia, Emilia Manta au interpretat 
un tablou din piesa „Oameni de azi" de 
Lucia Demetrius.

A urmat un program de estradă bo
gat și variat, la care și-au dat concursul 
actorii Gina Petrini, laureată a Premiului 
de Stat, Dan Nasta, Mircea Blok. Vasile Flo- 
rescu, Ina Don, Gicu Petreanu și Paul Nes- 
torescu.

Festivalul s-a terminat. Muncitorii au în
conjurat cu dragoste pe actori, Snipărtășin- 
du-le impresiile asupra fragmentelor din pie
sele prezentate, asupra cîntecelor și versu
rilor ascultate. Sînt cu toții plini de voie 
bună, de entuziasm, de calde aprecieri.

La plecare, ca vechi prieteni, și-au urat 
„la revedere", convinși că asemenea vizite 
se vor repeta curînd.
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Să combatem 
dăunătorii pomilor fructiferi 1

Un rol important în obținerea unei pro
ducții mari de fructe îl are și combaterea 
dăunătorilor. Statul acordă un puternic spri
jin pomicultor.ilor pentru dezvoltarea și buna 
întreținere a livezilor.

In regiunile Timișoara, Arad, Oradea, Baia 
Mare și Cluj, este răspândită omida păroasă 
a dudului, care atacă toate speciile de pomi 
fructiferi. Puterea de distrugere a acestei o- 
mizi este foarte mare deoarece ea se în
mulțește de două ori pe an, iar fluturele de
pune un număr de 200 pînă la 600 de ouă 
din care apar tot atîtea omizi. Pentru com
baterea lor, statul a pus la dispoziția pomi- 
cultorilor aparate de stropit, motostropitori, 
materiale și fonduri.

Prin măsurile luate de sfaturile populare, 
cît și prin participarea populației s-a reușit 
să se stăvilească pătrunderea acestui dăună
tor și în alte regiuni ale țării.

In regiunea Cluj, sfatul popular regional 
a reușit să mobiliieze țăranii muncitori în 
acțiunea de combatere a omizii păroase, or
ganized echipe de combatere înzestrate cu 
aparatura și materialele necesare- De ase
menea, în regiunile Oradea și Baia Mare 
buna organizare a acțiunii de combatere a 
omizii păroase a redus foarte mult numărul 
lor înainte ca acestea să fi desfrunzit pomii.

Dacă în aceste regiuni sfaturile populare, 
tehnicienii și inginerii agronomi au înțeles 
că de măsurile luate de ei depinde producția 
pomicolă, producția frunzelor de dud nece
sare sericiculturii, cit și oprirea răspândirii 
acestui dăunător în alte regiuni, nu tot așa 
6tau lucrurile in regiunile Arad și Timi
șoara. In aceste regiuni, combaterea omizii 
păroase nu a constituit o preocupare serioa
să nici pentru sfaturile populare, nici pen
tru tehnicienii agricoli. Pomii de pe mar
ginea șoselelor și drumurilor, ca și cei din 
curțile și grădinile țăranilor muncitori, sînt 
puternic atacați de omizi, ramuri întregi 
fiind desfrunzite. Pe șoseaua Timișoara- 
Arad pomii sînt atacați în procent de 30—40 
la sută, iar pe șoseaua Arad-Avram Iancu 
aproape fiecare pom are cîte 4—5 cuiburi 
de omizi. Pomii se desfrunzesc, omizile se 
dezvoltă și trec la iernat fără să se între
prindă vreo acțiune de combatere. Președinții 
sfaturilor populare ale comunelor Coștei, 
raionul Lugoj, Seleuș, raionul Ineu, Bîrsa, 
raionul Gura Honț, ca și inginerii Melinte 
de la direcția agricolă regională Timișoara, 
Coman de la secția agricolă a raionului Lugoj, 
Ciul, inginer cu protecția plantelor în re
giunea Arad, și Romașan, director al direc
ției agricole regionale Arad, nu s-au îngrijit 
de organizarea acțiunii de combatere a 
omizii păroase.

Este necesar ca în regiunile Timișoara și 
Arad să se treacă imediat la combaterea 
omizii păroase. Materialele de combatere dis
tribuite prin secțiile agricole trebuie să fie 
folosite la maximum, iar cuiburile tăiate să 
se stropească cu petrol sau motorină și să 
se ardă. Tehnicienii și inginerii agronomi 
din aceste regiuni au datoria să organizeze 
și să îndrumeze din punct de vedere tehnic 
combaterea acestui dăunător. Echipele de 
combatere vor fi alcătuite ddn 15—18 oameni 
din care 2—3 vor avea foarfeci, iar restul 
vor lucra la stropit, folosind 6—8 aparate 
de spate și o motostropitoare sau o pompă 
carosabilă. Cuiburile descoperite se vor tăia 
și se vor așeza la baza tulpinei deoarece nu 
totdeauna soluția poate pătrunde în pînza cu 
care se înfășoară omizile. După tăierea 
cuiburilor, pomul se va îmbăia în soluție 
astfel ca omizile răzlețe aflate în pom să 
fie distruse. După stropirea coroanei se va 
stropi tulpina și solul de sub coroana po
mului pentru ca omizile căzute în timpul 
lucrărilor de combatere să nu se poată refu
gia. Cu acest prilej se stropesc de la dis
tanță mică și cuiburile tăiate și așezate la 
baza tulpinei, astfel ca soluția să le poată 
pătrunde și distruge. (Agerpres)

Concertele artiștilor sovietici

Pianistul Victor Merjanov, laureat al Concursului unional și al celui de al IV-lea Concurs 
internațional de la Varșovia

Foto: AGERPRES

înalta măiestrie a artiștilor sovietici
Cu ocazia recentelor con

certe ale grupului de emi- 
nenți artiști sovietici, ca de 
fiecare dată cînd ne vizitează 
artiști din Uniunea Sovie
tică, muzicienii și publicul 
iubitor de muzică din țara 
■noastră au avut fericita oca
zie să admire înalta măie
strie a acestor artiști, care 
au tălmăcit în concerte sim
fonice, de muzică de cameră 
și în concerte de solo instru
mental șl vocal cîteva din 
capodoperele artei muzicale- 
In interpretarea eminentului' 
șef de orchestră T- Niazi, 
am avut ocazia să prețuim 
autenticitatea tălmăcirii celei 
de a IV-a simfonii de Ceai
kovski, a unei lucrări "proprii 
și a trei fragmente dintr-un 
balet al unui alt compozitor 
azerbaidjan, Kara Karaev- 
Acest eminent șef de orche
stră are o mare precizie rit
mică, un elan deosebit, o

Sol
De aproape două săptămâni 

capitala Republicii noastre 
găzduiește un grup de mu
zicieni distinși, reprezentanți 
ai artei sovietice. Din nenu
măratele manifest-ațiuni ce au 
avut loc într-o serie de con
certe date în București cel 
mai important a fost, pentru 
noi instrumentiștii Filarmo
nicii de Stat, prezența pe po
diumul de șef de orchestră a 
unui dirijor sovietic. Maestrul 
Niazi a câștigat de la prima 
repetiție întregul nostru co
lectiv, nu numai prin arta 
sa dirijorală, dar și printr-o 
colaborare tovărășească, pri-

ZENO VANCEA
compozitor, 

maestru emerit al artei 
din R.P.R.

bogată fantezie orchestrală 
și o sensibilitate care îi per
mit de a da o interpretare cu 
adevărat realistă fiecărei lu
crări dirijate. Aceste calități 
au ieșit în evidență și în 
atît de autentica Interpretare 
a Rapsodiei I-a romînă a 
marelui nostru George Enes- 
cu, care sub bagheta dirijo
rului Niazi a căpătat o deo
sebită strălucire.

/Cele două concerte date 
de Cvartetul P. I. Ceaikov
ski din Moscova au fost 
pentru toți iubitorii de mu
zică de cameră prilej de a- 
devărată desfătare artistică. 
Dramatismul cvartetului de 
Beethoven și Schubert, pa
siunea, melancolia și umorul

optimist (scherzo), elemen
tele emoționante caracteris
tice ale cvartetului îri mi 
bemol minor de Ceaikovski, 
au răsunat sub arcușurile ce
lor patru artiști cu aceeași 
mare forță de convingere ca 
șl fondul emoțional atît de 
variat, plin de mari con
traste, al celor două cvartete 
ale lui Șostakovici.

Performanța extraordinară 
a acestui cvartet se datorește 
nu numai faptului că fiecare 
dintre interprețil formației 
este un artist desăvîrșit, dar 
și acelei minunate discipline, 
acelui devotament caracteris
tic artiștilor sovietici pe care 
le pun în serviciul compozi
ției interpretate- Concertele 
solistice șl de muzică de 
cameră ale artiștilor Iulian 
Sitkovețki, Rudolf Barșai, 
Iacob Slobodkin și Anton 
Șavoev au lăsat o impresie 
adâncă auditorilor.

ii artei sovietice
AL. TEODORESCU 

prim concert-maestru al 
orchestrei Filarmonica de Siat

etenească, care a manifestat- 
oîn tot timpul cît am lucrat 
împreună. Cu o gestică pre
cisă, sugestivă, de o înaltă 
știință și adâncă cunoaștere a 
partiturilor, cu o bogată ga
mă dinamică a formațiilor or
chestrale, el a reușit să cuce
rească totodată și întregul 
auditor.

Ca unul care am cîintat în 
decursul carierei mele cu

foarte mulțl dirijori romîni 
și străini pot afirma că 
maestrul Niazi este un mare 
șef de orchestră.

Pentru noi artiștii și diri
jorii romîni concertul diri
jat de maestrul Niazi a cons
tituit un eveniment impor
tant care va rămîne neui
tat.

Acest prim început 11 
socotim ca un schimb de 
experiență care cu siguranță 
va ajuta la dezvoltarea cu
noașterii și a acestei laturi 
a înaintatei arte sovietice, 
arta dirijorală.

De ia Msterul Afacerilor Externe
Ministerul Afacerilor Externe al Repu

blicii Populace Romine o remis in ziua de 10 
septembrie a.c. Legației Israel la București 
o Notă cu următorul conținut:

„In seara zilei de 6 septembrie a.c., or
ganele romîne de frontieră au descoperit pe 
cetățeanul romin Grinberg lanou Aron, 
funcționar la Legația Israel la București, 
care încerca să părăsească România sub un 
alt nume, cu un pașaport falsificat.

Din declarațiile susnumitului precum șl 
din cercetările amănunțite ce au fost efec
tuate, s-a stabilit că pașaportul falsificat 
i-a fost procurat și inmînat de către prim- 
secretarul Legației Israel Daniel Laor, cu 
scopul de a-i înlesni trecerea frauduloasă a 
frontierei.

Ținind seama că prim-secretarul Legației 
Israel Daniel Laor a încălcat normele unei 
activități diplomatice normale șl legile Re
publicii Populare Romine, guvernul Repu
blicii Populare Romine aduce la cunoștință 
guvernului Statului Israel că răminerea mai 
departe în Republica Populară Romînă a 
acestuia nu mai este dorită. In consecință 
dl. Daniel Laor urmează să părăsească Re
publica Populară Romînă în cel mai scurt 
timp posibil". (Agerpres)

---- o-----

Spectacol extraordinar 
cu opera „Dama de Pică“

Vineri seara la Teatrul de Operă și Balet 
din București a avut loc u>n spectacol ex
traordinar cu opera „Dama de Pică" de 
Ceaikovski la care și-au dat concursul soliș
tii Teatrului Mare Academic de Stat al 
U.R.S.S.: soprana Evghenia Smolenskaia, 
artistă emerită a R.S.F.S.R., laureată a Con
cursului unional și a Concursului internațio
nal de la Budapesta și baritonul Evgheni Be
lov, laureat al Concursului internațional de 
la Praga.

Artiștii sovietici, pe care publicul Capita
lei a avut ocazia să-i asculte interpretînd 
cu multă măiestrie arii de operă și roman
țe rusești și străine, în cadrul recitalului 
pe care l-au dat în sala Ateneului R.P.R.. 
au cucerit și de astă dată admirația specta
torilor.

Soprana dramatică E. Smolenskaia a im
presionat prin interpretarea nuanțată a ro
lului Lizei, iar baritonul E. Belov a dove
dit înaltele sale posibilități vocale, susți- 
nînd cu multă căldură rolul cneazului 
E’.ețki. Alături de soliștii sovietici au mai 
interpretat: Maria Snejina, artistă emerită 
a R.P.R., Elena Cernei, Magda Lanculescu, 
Garbis Zobian, Al. Enăceanu și alții.

Conducerea muzicală a fost încredințată 
dirijorului Egizio Massini, maestru emerit 
al artei din R.P.R., laureat al Premiului de 
Stat.

După principalele arii și la sfîrșitul spec
tacolului, aplauze îndelungate au subliniat 
deosebita prețuire de care șe bucură în rîn- 
durile publicului nostru înalta artă a inter- 
preților sovietici. (Agerpres)

C R O N I C A
Printr-un decret al Prezidiului Marii Adu

nări Naționale, tov. Stere Nichifor a fost 
numit Ambasador Extraordinar șl Plenipo
tențiar al R.P.R. în Republica Populară Al
bania, în locul tov. Ion Patrichi, care a pri
mit altă însărcinare.

(Agerpres) 
---- e------

Informație
Vineri dimineața au părăsit Capitala dele

gațiile de femei din India și Suedia care 
ne-au vizitat ța'ra la invitația Comitetului Fe
meilor Democrate din R.P.R.

La plecare, pe aeroportul Băneasa, dele
gațiile au fost conduse de tovarășele Stela 
Enescu, președinta Comitetului Femeilor De
mocrate din R.P.R., Dida Mihalcea, secre
tară a Comitetului, precum și de numeroase 
activiste ale C.F.D.R. (Agerpres)

Primul spectacol al Ansamblului 
Armatei Populare Chineze de Eliberare
Ansamblul de cîntece și dansuri al Arma

tei Populare Chineze de Eliberare a prezen
tat vineri seara primul spectacol în Capitală.

La spectacol, care a avut loc pe stadionul 
Giulești, au asistat peste 15.000 de oameni 
ai muncii din Capitală.

Spectacolul prezentat de Ansamblul de cîn
tece și dansuri al Armatei Populare Chineze 
de Eliberare a înmănunchiat în mod armonios 
străvechile tradiții ale artei chineze cu teme 
izvorîte din focul luptelor pentru libertate 
ale marelui popor chinez.

înainte de începerea spectacolului, tov. 
general maior Dumitru Bejan a adresat un 
călduros cuvînt de salut artiștilor chinezi.

A răspuns Li-Vei, prim locțiitor al condu
cătorului Ansamblului.

Ca o expresie a nobilei idei a internațio
nalismului proletar de care este însuflețită 
arta contemporană chineză, programul An
samblului a început cu cîntecul „Popoarele 
din lumea întreagă sînt strins unite" inter
pretat de cor și orchestră.

In alte piese muzicale interpretate de cor 
în prima parte a programului, spectatorii au 
ascultat cîntece inspirate din lupta revolu
ționară pentru eliberare a poporului chinez.

In „Ctntecul unui detașament de partizani", 
interpretat de corul bărbătesc, sînt arătate 
condițiile grele în care au luptat partizanii 
chinezi în perioada războiului împotriva co
tropitorilor japonezi.

Aria din opera „Căsătoria lui Seao Er-hei“ 
și un cîntec popular din provincia Șansi, in
terpretate de tînăra solistă Su Șîn-lan acom
paniată la flaut de Han-Hu, și melodiile popu. 
lare chineze interpretate de orchestra de ins
trumente populare au fost ascultate cu mult 
interes de miile de spectatori.

Cu multă căldură au aplaudat miile de 
spectatori „Cîntecul partizanilor păcii" de 
compozitorul romîn Ion Chirescu, laureat al 
Premiului de Stat, interpretat de corul mixt 
și cîntecul popular, „A plecat Gheorghiță mi
litar" interpretat de corul bărbătesc.

Dansurile chineze prezentate au impresio
nat prin prospețimea execuției, prin frumuse
țea mișcării și a costumelor. Ele sînt inspi
rate din tradițiile poporului, din viața și lupta 
sa pentru eliberare.

Au fost îndelung aplaudate dansurile „O 
nuntă la Miao", „Cavaleriștii din Tibet", pre
cum și altele care redau viața clocotitoare, 
plină de bucurie și de biruinți a ostașilor Ar
matei Populare Chineze de Eliberare.

In cea de a doua parte a programului, co
rul mixt, alcătuit din peste 100 persoane, a 
interpretat aria „Moscova-Pekin", cîntec al 
prieteniei de nezdruncinat ce leagă astăzi 
marile popoare ale Uniunii Sovietice și ale 
marii Chine, popoare strîns unite în lupta 
pentru făurirea unei vieți tot mai îmbelșu
gate a celor ce muncesc, pentru făurirea fră
ției între popoare și apărarea păcii în lume.

In cîntecul „Sub drapelul lui Mao Țze-dun, 
înainte spre victorie", se arată scopul nobil 
al Armatei Populare Chineze de Eliberare. 
De asemenea, alt cîntec ostășesc „Eroii bi-

★
La cererea publicului, spectacolul Ansam

blului de cîntece și dansuri al Armatei 
Populare Chineze de Eliberare care urma

| ruiesc rîul Daduhe", se povestește cum eroii 
Armatei Populare Chineze de Eliberare, cu 
ajutorul poporului, au apărat cu curaj rîul 
Daduhe.

Cu multă gingășie a fost interpretat apoi 
cîntecul „Murmurul pîrîiașului", un cîntec 
popular din provincia Yunnan, interpretat de 
tinerii soliști Siu lucuan și Fan ln-suon.

Spectatorii veniți în seara aceasta la con
certul solilor artei chineze au avut plăce
rea să revadă și să aplaude pe tînăra so
listă Lo Cien-cui, laureată a celui de al 4-lea 
Festival Mondial al Tineretului și Studenților 
de la București. Ea a interpretat cu mult 
simț artistic piesa muzicală „Soarele ce nu 
apune".

Lo Cien-cui a cîntat apoi o arie din opera 
„Elixirul dragostei" de Donizzetti.

Aplauze îndelungate au răsplătit dansul 
grațios al tinerei dansatoare Zohava care a- 
companiată la tamburin, a interpretat dansul 
„Sabai". Mișcările vii ale dansului redau via
ța de astăzi, plină de bucurie a poporului Ui
gur (populație din provincia Sințzean).

Dansul „Ostașii în repaos", interpretat apoi 
este un dans vesel pe care dansatorii chinezi 
l-au învățat de la Ansamblul de cîntece și 
dansuri „Steagul Roșu" al Armatei Sovietice. 
Dansul înfățișează viața plină de bucurie în- 
tr-un moment de repaos.

De.un deosebit succes s-a bucurat de ase
menea și corul de femei al Ansamblului, care 
a interpretat un cîntec coreean despre primă
vară, „Cîntec consacrat muncitorilor" de 
compozitorul romîn Mauriciu Vescan și pie
sa muzicală „Să trăiască Mao Țze-dun".

Spectacolul prezentat de Ansamblul de 
cîntece și dansuri al Armatei Populare Chi
neze de Eliberare s-a încheiat cu opera cla
sică chineză „Regele maimuțelor își procură 
armele din palatul regelui dragon". Aceas
tă operă este o legendă populară străveche.

Conducătorul Ansamblului este generalul 
Cen-i, șeful secției culturii a Departamentu
lui Politic de pe lingă Consiliul Militar 
Revoluționar Popular. Conducerea artistică 
este asigurată de Și Le-mîn, membru în Co
misia Muzicologilor din întreaga Chină, iar 
cea coregrafică de Hu Co-gan, membru în 
Comisia Uniunii Coregrafilor.

Dirijorii corului sînt Și Le-mîn, Fan Jen 
și Hu De-fun.

Cîntăreții, dansatorii și membrii orchestrei 
au dat dovadă de o deosebită măestrie.

Spectacolul prezentat de Ansamblul de 
cîntece și dansuri al Armatei Populare Chi
neze de Eliberare s-a bucurat de un mare 
succes, fiind răsplătit cu îndelungi aplauze 
de miile de spectatori.

La sfîrșitul spectacolului, într-o atmosferă 
de caldă prietenie, numeroși oameni ai mun
cii și membri ai ansamblurilor artistice mi
litare au oferit artiștilor chinezi buchete de 
flori, semn al dragostei și prețuirii deosebite 
de care se bucură în țara noastră arta mi
nunată a marelui popor chinez

(Agerpres).
★

să aibă loc azi 11 septembrie la Arenele 
Libertății va avea loc la Stadionul Giulești.

Biletele vindute pentru Arenele Libertății 
sînt valabile la Stadionul Giulești.

Sosirea din U. R. S. S. a grupului de artiști romîni
Vineri după amiază a sosit în Capitală, 

venind de la Moscova grupul <le artiști ro
mîni care, la invitația Ministerului Culturii 
al U.R.S.S. a dat o serie de concerte la 
Moscova și în alte orașe ale Uniunii Sovie
tice, în cadrul manifestărilor prilejuite de 
cea de a 10-a aniversare a eliberării patriei 
noastre.

Grupul de artiști, condus de dirijorul 
George Georgescu, maestru emerit al artei 
din R.P.R., laureat al Premiului de Stat, 
director al Filarmonicii de Stat din Bucu
rești, a fost compus din: Zenaida Pally,

Cornelia Gavrilescu, artiste emerite ale 
R.P.R. și Dinu Bădescu, soliști ai Teatrului 
de Stat de Operă și Balet al R.P.R., pianis
tul Valentin Gheorghiu, violonista Gaby 
Grubea și violoncelistul Radu Aldulescu, ar
tiști emeriți ai R.P.R., laureați ai Premiului 
de Stat, flautistul Vasile Jianu și pianis
tul acompaniator Dagobert Bucholz.

La sosirea pe aeroportul Băneasa artiștii 
au fost întîmpinați de reprezentanți ai Mi
nisterului Culturii și de numeroși reprezen
tanți ai vieții noastre artistice.

(Agerpres).

Pe marginea proiectului de Directive 
cu privire la dezvoltarea agriculturii în următorii 2—3 ani 

Unele probleme ale întăririi bazei furajere 
în regiunea Hunedoara

In ultimii ani, în regiunea Hunedoara s-au 
obținut unele succese în ceea ce privește 
mărirea efectivului de animale. Numărul bo
vinelor și porcinelor, de pildă, a crescut 
simțitor față de anul 1938, iar față de anul 
1949, reprezintă de asemenea un procent ri
dicat. Astfel, pînă la sfîrșitul anului 1953, 
numărul bovinelor a crescut — față de 1948 
— cu 9000 capete, al porcinelor cu 30.000 
capete și al cabalinelor cu 5000 capete. Suc
cese frumoase s-au obținut în sectorul so
cialist — la gospodăriile agricole de stat, 
polective și la gospodăriile anexe.

Aceste succese sînt încă mici față de 
ceea ce se putea realiza. Sînt încă multe 
lipsuri în sectorul creșterii animalelor, lip
suri care se cer a fi lichidate cît mai de 
grabă. Numărul ovinelor, bunăoară, n-a a- 
tins încă nivelul din 1948. De asemenea, re
zultate încă slabe s-au obținut în ceea ce 
privește creșterea productivității animalelor.

Una din lipsurile care au determinat ace
ste rezultate nesatisfăcătoare este insuficien. 
ta preocupare pentru lărgirea și consoli
darea. bazei furajere. In regiune, baza fura
jeră se sprijină pe întinse suprafețe de pă
șuni și finețe naturale, în special în zona de 
munte, și pe furaje cultivate. Pășunile și fî- 
nețele naturale ocupă 28 la sută din supra
fața totală a regiunii — fără a include în 
aceasta și alte suprafețe furajere naturale 
din livezi, păduri, etc., iar suprafața arabilă 
reprezintă numai 17 la sută. Dar aceste su
prafețe de pășuni și finețe naturale au fost 
lăsate de regimurile trecute într-o stare de 
producție extrem de slabă și folosibile în 
proporție de 70 la sută, restul constituind 
pășuni și finețe neproductive, degradate sau 
k:operite parțial ori total cu diferite esențe 
lemnoase dăunătoare și fără valoare, cu pie
tre, cioate și resturi lemnoase, mușuroaie, 
etc. In ultimii ani s-au luat o serie de mă
suri pentru redarea acestor suprafețe pășu- 
natului și pentru mărirea producției de fîn 
la celelalte. Astfel, în ultimii patru ani a 
fost redată pășunatului o suprafață de peste 
15.000 hectare și pe alte 12.000 hectare s-au 
făcut îmbunătățiri în vederea măririi pro
ducției, s-a organizat pășunatul rațional pe 
tarlale. Datorita lucrărilor de îmbunătățire 
executate în decurs de numai 3 ani, pro
ducția de pe unele pășuni a crescut de la 
3000 kg. maca verde la hectar, la 10—12.000 
și chiar 18.000. Asemenea rezultate sînt 
semnificative in ceea ce privește posibilită
țile care există pentru sporirea productivi
tății pășunilor, prin aplicarea unor lucrări 
de amenajare și îmbunătățire.

Din păcate însă, lucrări de acest fel s-au 
executat numai .pe cîteva pășuni, iar pășu
natul rațional pe tarlale a fost organizat 
pe suprafețe reduse. Nu a existat o preocu
pare pentru desțelenirea și cultivarea cu 
plante furajere a izlazurilor din zona de 
șes, care sînt slab productive. Lucrările de 
amenajare și îmbunătățire ce se execută în 
prezent se fac într-un ritm lent și nu con
tribuie la lărgirea bazei furajere, în raport 
cu posibilitățile existente și cu necesitățile 
de mărire a numărului de animale și a pro
ductivității lor.

Pe lingă aceasta, crearea unei baze fura
jere corespunzătoare este frînată de deze
chilibrul ce există între suprafețele furajere 
naturale și numărul animalelor pe de o par
te și suprafața arabilă a regiunii și supra
fața cultivată cu plante furajere pe de altă 
parte. Astfel, la 100 ha. teren arabil revin 
abia 14 capete unități vită mare. Totodată, 
plantele furajere ocupă o prea mică parte 
din suprafața arabilă și nu există o propor
ție între diferitele categorii de plante fura
jere. Suprafața cultivată cu furaje suculente, 
bunăoară, reprezintă 
abia 8 la sută din su
prafața totală ocupată 
de culturi furajere.

Loturile zootehnice 
din regiune nu aco
peră 68 la sută din ne
cesar și sînt fărâmi
țate în mii de parcele, 
greu de exploatat și 
gospodărit. Foarte pu
ține din ele sînt coma
sate. Numai în raionul 
Ilia, suprafața de 274 
ha, ce reprezintă lotu
rile zootehnice din 21 
comune, este îmbucă- 
tățită în 316 parcele.

Apoi, planul de cul
tură la plante furajere 
nu este realizat an de 
an. Astfel, în anul 
1954, planul de cultură 
la plante furajere a 
fost îndeplinit în pro
porție de numai 
80,5 la sută, iar la 
trifoi și lucerna în cul
tura ascunsă, numai 
în proporție de 65,9 la 

sută. Insilozarea nutrețurilor este cunoscută 
în gospodăriile agricole de stat, colective și 
în gospodăriile anexe; nu este însă deloc 
folosită în sectorul individual. De asemenea, 
noile plante furajere introduse în ultimii ani, 
ca ghizdeiul și sparceta, care se dezvoltă in 
bune condițiuni și dau recolte mari, și cons
tante, sînt incă puțin răspîndite.

Dacă pentru producerea semințelor de ier
buri perene au fost create condițiile nece
sare, nu aceeași preocupare a existat însă și 
pentru producerea semințelor de trifoi, lu- 
cernă și borceag, ceea ce face ca și acum 
— cu toate că avem posibilități — să fim 
nevoiți a aduce semințe din alte părți sau 
a cere ajutorul statului.

In multe părți se întârzie cu recoltarea fu
rajelor, deoarece această lucrare nu se poate 
executa cel puțin in parte mecanizat. Cele 
trei S.M.T.-uri din regiune nu posedă mă
car o singură cositoare.

De asemenea, cultivarea .plantelor furajere 
în miriști, deși tn suprafețe întinse în unele 
raioane de pe malul Mureșului, nu a fost 
extinsă în întreaga regiune, mai ales în ra
ioanele și comunele care n-au asigurate în 
întregime furajele necesare.

Pentru aceste lipsuri, răspunderea revine 
în mare parte sfaturilor populare care nu
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s-au preocupat suficient de acest sector, 
n-au luat măsuri să îmbunătățească munca, 
să antreneze deputății șl țăranii muncitori 
la realizarea sarcinilor importante ce le re
veneau în privința dezvoltării creșterii ani
malelor. Sfaturile populare n-au știut să an
treneze tehnicienii, agronomii și zootehniștii, 
pentru a asigura din partea lor o partici
pare mai activă, mai creatoare în realizarea 
sarcinilor ce le reveneau de a sprijini creș
terea animalelor în regiunea noastră.

Trebuie arătat însă că pentru lipsurile 
existente în direcția creării unei baze fura
jere trainice în regiune, este răspunzător și 
Ministerul Agriculturii și Silviculturii. Anul 
acesta, planul acțiunilor finanțate nu a fost 
definitivat decît în aprilie, după ce în prea
labil a suferit repetate modificări. De ase
menea, nesocotind forțele noastre, s-a mic
șorat planul de cultură la plante furajere, în 
special la sfecla furajeră, borceag, lucernă.

In proiectul de Directive cu privire la dez
voltarea agriculturii in următorii 2—3 ani 
se arată că trebuie să se considere ca o sar
cină de mare importanță crearea unei baze 
furajere corespunzătoare. In regiunea Hune
doara sînt posibilități suficiente pentru 
realizarea acestei sarcini. Pentru aceasta 
sînt necesare o serie de măsuri.

In primul rînd, îndreptîndu-ne atenția că
tre identificarea de noi terenuri ce pot fi re
date agriculturii, nu trebuie să uităm că o 
parte din aceste suprafețe vor trebui păs
trate pentru plante furajere folosite ca pă
șune sau lîneață. In regiune sînt încă mari 
asemenea suprafețe și în special în fondul 
forestier, unde rămîn anual terenuri întinse 
nefolosite. Sînt încă terenuri care stau ne
productive cum ar fi terenurile mlăștinoase 
din raionul Orăștie (mai ales în comuna 
Tărtăria), în raionul Ilia și în general în 
lunca inundabilă a Mureșului și a Streiului.

100%
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De asemenea sînt suprafețe întinse de tere
nuri degradate mai ales în raioanele Brad, 
Ilia, Hunedoara. Toate aceste terenuri se 
pot pune în valoare prin desecări, îndiguiri, 
plantații și consolidări. Din aceste supra
fețe pe care le putem cîștiga pentru agricul
tură, vom putea păstra o parte, care nu se 
va preta la cultura cerealelor sau a plante
lor tehnice, pentru producția de furaje.

In același timp trebuie continuată munca 
de readucere în fondul pastoral a unei su
prafețe de oca. 15.000 hectare pășuni și pă
șuni împădurite care în mod greșit au fost 
înglobate în fondul forestier. De asemenea 
trebuie combătută tendința de a se face îm
păduriri în terenuri care mai pot da pro
ducții de furaje incă cîțiva ani, canalizînd 
împăduririle in primul rînd înspre terenuri 
degradate și neproductive.

Este necesar ca în circuitul producțiilor 
furajere să intre toate terenurile din zona 
drumurilor, a căilor ferate, etc. punîndu-se 
accent pe redarea acestor suprafețe produc
ției.

Mărirea productivității pășunilor și fînețe- 
lor naturale și mai ales a celor care dau 
producții scăzute datorită faptului că sînt 
acoperite cu diferite mărăcinișuri, arborete 
nevaloroase, cioate, pietre, mușuroaie, etc., 
ar contribui la îmbunătățirea simțitoare a 
bazei furajere. Trebuie grăbit în special rit
mul acestor lucrări prin extinderea lor în 
fiecare an pe suprafețe de 3—4 ori mai 
mari ca pînă în prezent, prin deschiderea de 
noi șantiere, prin lărgirea celor existente și 
printr-o organizare mai bună a lor. De ase
menea trebuie completat, tot utilajul necesar 
acestor lucrări. Pînă acum în regiune nu 
sînt asigurate nici uneltele de bază cum ar 
fi săpoaie pentru butuci, fără de care lu
crările nu se pot executa.

Se poate face și e necesar să se facă iden
tificarea tuturor pășu
nilor din zona de șes 
a regiunii, neproducti
ve sau slab productive. 
Desțelenirea și cultiva
rea lor cu plante fu
rajere perene sau a- 
nuale pentru produce
rea de masă verde 
ar duce de asemenea 
la creșterea producției 
furajere.

Realizarea acestor 
lucrări menite să lăr
gească și să consoli
deze baza furajeră este 
legată și de extinderea 
mecanizării la prin
cipalele lucrări legate 
de producerea furaje
lor. Intrucît în condi
țiile existente în regiu
nea noastră, acest 
lucru nu se poate face, 
propunem Ministerului 
Agriculturii și Silvi
culturii să studieze 
posibilitățile înființării 
unui S.M.T., specializat 
în lucrările de bază 

furajeră și care să deservească exclusiv a- 
ceste lucrări. De asemenea propunem să se 
ia măsurile necesare pentru aprovizionarea 
S.M.T.-urilor existente cu cositori, motoare 
pentru tocători, batoze pentru ierburi.

O problemă importantă care poate fi so
luționată în cadrul regiunii este problema 
semințelor de plante furajere, prin mărirea 
actualelor cîmpuri de înmulțire a semințelor 
de graminee perene la cel puțin 400 hectare 
în următorii 2 ani, iar leguminoasele perene 
la 2000 hectare în toate sectoarele.

O problemă importantă este extinderea 
noilor plante furajere cultivate în ultimul 
timp ca ghizdeiul și sparceta, precum și in
troducerea neîntîrziată a topinamburului, 
culturi a căror producție ar depăși cu mult 
pe cele ale culturilor actuale. De asemenea 
e necesar să se mărească cu încă cel puțin 
10.000 hectare suprafața culturilor duble, in 
special la porumb, care dă producții ridicate. 
Acest lucru e posibil mai ales în raioanele 
care au suprafețe furajere naturale mici 
(Ilia, Hunedoara, Orăștie, Brad).

Ținînd seama că regiunea Hunedoara duce 
lipsă de nutrețuri suculente, suprafața pe 
care se cultivă sfecla furajeră va trebui și 
ea mărită cu cel puțin încă 5000 hectare, 
înlocuind chiar în parte borceagul de primă
vară, care dă in general producții mici la 
unitatea de suprafață-

Consider că o sarcină de primă urgență 
este și comasarea loturilor zootehnice în ve
derea unei mai bune gospodăriri a lor, fo
losirii mijloacelor mecanizate pentru lu
crarea lor.

Sporirea productivității pășunilor și fîne- 
țelor naturale și a fînețelor cultivate nu se 
poate realiza însă fără aplicarea regulilor a- 
grotehnice. Rezultatele obținute în unele 
unități agricole socialiste au dovedit impor
tanța folosirii agrotehnicii pentru mărirea 
producției de furaje. Pentru aceasta, în pri
mul rînd inginerii și tehnicienii agronomi și 
zootehniști au datoria să sprijine prin mun
ca de îndrumare pe teren, aplicarea reguli
lor agrotehnice, folosirea unor metode înain
tate, astfel ca obținlnd o producție sporită 
de furaje, să asigurăm o hrană mai bună 
animalelor.

Pentru ducerea la îndeplinire a tuturor 
măsurilor legate de lărgirea și consolidarea 
bazei furajere, consider că este necesar să 
se înființeze, în raionul Hațeg, din regiunea 
Hunedoara, o stațiune experimentală și de 
cercetare a tuturor problemelor legate de 
dezvoltarea bazei furajere, stațiune ce va fi 
de un prețios ajutor în rezolvarea unor serii 
de probleme în privința organizării și îmbu
nătățirii hranei animalelor, în condițiile 
specifice ale regiunii.

Aceste sarcini care au drept scop reali
zarea prevederilor cuprinse în proiectul de 
Directive în ceea ce privește asigurarea unei 
baze furajere puternice, nu vor putea fi 
realizate fără -participarea largă a țărănimii 
muncitoare. Sprijiniți de sfaturile populare, 
de tehnicieni și specialiști în agricultură, cei 
ce muncesc la sate vor putea aduce o contri
buție importantă In lupta pentru dezvoltarea 
creșterii animalelor în anii 1954—1956.

Ing. EUGEN CERNELEA 
din Direcția agricolă 
regională Hunedoara
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Declarația Ministerului Afacerilor Externe al U.R.S.S. Adoptarea de către Guvernul Central Popular 
a proiectului de Constituție revizuit al R. P. Chineze

MOSCOVA 10 (Agerpres). — TASS trans
mite Declarația Ministerului Afacerilor Ex
terne al U.R.S.S.:

La 30 august, Adunarea Națională fran
ceză a respins cu o majoritate covîrșitoare 
de voturi tratatul de la Paris care prevedea 
crearea unei grupări militare restrinse alcă
tuită din șase state din Europa occidentală 
(Franța, Germania occidentală, Italia, Bel
gia, Olanda, Luxemburg), sub forma așa 
numitei „comunități defensive europene'1. 
După cum se știe, sub firma sus menționa
tei „comunități11 erau camuflate planuri a- 
vînd drept scop reînvierea militarismului 
german, ceea ce constituie o primejdie di
rectă pentru popoarele Europei.

Eșecul planurilor de creare a sus-mențio- 
natei grupări militare de state reprezintă un 
eveniment important în viața politică a Eu
ropei Acest fapt dovedește măsura în care 
francezii își dau seama de primejdia pe «re 
o implică transformarea Germaniei occiden
tale intr-un stat militarist a cărui soartă ar 
fi în mtinile revanșarzilor germani. Acest 
fapt arată de asemenea în ce măsură au 
fost la înălțime forțele patriotice din 
Franța, care au văzut în mod just în 
crearea „comunității defensive europene11 o 
primejdie de moarte pentru securitatea sta
tului francez, o primejdie pentru independența 
sa. In această privință este suficient să se a- 
rate că în cazul adoptării tratatului de la Pa
ris, Franța ar fi fost lipsită de armata sa na
țională cu toate consecințele decurgînd din 
aceasta pentru ea ca mare putere. _

Principala sarcină a susmenționatei grupări 
militare de state era crearea așa_numitei „ar
mat» europene11, a cărei principală forță de șoc 
ar fi fost forțele armate ale Germaniei oc
cidentale remilitărizate, în frunte cu foști 
generali hitleriști. O asemenea situație ar fi 
constituit o primejdie serioasă pentru po
poarele europene și în primul rind pentru 
statele vecine cu Germania față de care mi- 
litarlștii germani nu s-au dat nici o dată 
înlături de la căutarea de pretexte pentru a 
le ataca. Experiența istoriei arată că Ger
mania militarists reprezintă o primejdie di
rectă în primul rînd pentru Franța, care nu 
odată a fost una din primele victime ale a- 
gresiunii germane. ,

Adepțil „comunității defensive europene , 
căutînd să înșele popoarele, printre care șj 
poporul francez, au prezentat și continua 
6ă prezinte lucrurile ca și cum tratatul de la 
Paris, care a eșuat, ar fi permis, dacă, ar fi 
fost adoptat, menținerea forțelor armate ale 
Germaniei occidentale în anumite limite. 
Totuși, pentru orice om fără idei preconce
pute falsitatea unor asemenea afirmații este 
bătătoare la ochi Este greu de conceput că 
aceste afirmații ar fi crezute măcar de acei 
care le fac.

In orice caz, revanșarzii de la Bonn, cere 
în această privință sint . mai sinceri, nu as
cund că ei nu acordă nici o importanță se
rioasă acestor afirmații și discută de pe acum 
în mod deschis planurile de creare a unei ar
mate vest-germane cu un număr de divizii care 
depășește cu mult numărul anunțat oficial. In 
legătură cu di'eritele condiții formale care 
ar îngrădi Germania occidentală în privin
ța efectivului și armamentelor armatei sale, 
experienta arată că mll'.tariștl! germani rup 
în bucăți orice acorduri semnate de ei dacă 
aceste acorduri stau in calea realizării pla
nurilor lor agresive Reînvierea militarismu
lui german și atragerea Germaniei occiden
tale remilitarizate într-o grurare militară ar 
agrava nemăsurat de mult primejdia unui 
nou război în Europa și implicit primejdia 
unui nou război' mondial Este suficient, șa 
ne adresăm istoriei Europei, chiar numai din 
ultima jumătate de veac, pentru a vedea ca în 
această perioadă Germania militarists a dez
lănțuit de două ori războaie, care au adus 
ponoarelor Europei nenumărate nenorociri. 
Ținînd minte aceste învățăminte grele, po
poarele statelor europene, printre care Șl 
poporul francez, au considerat planurile de 
creare a „comunității defensive europene ca 
o primejdie directă pentru securitatea lor, 
ca o primejdie a unui nou război cu toate

Oameni politici francezi resping ideea înarmării revanșarzilor germani
PARIS 10 (Agerpres). — O serie de per

sonalități ale vieții politice franceze au fă
cut declarații privind situația creată în urma 
respingerii de către Franța a tratatului „ar
matei europene11.

In declarația sa, fostul prim ministru 
Edouard Da'.adier a subliniat printre altele: 
„După ce Franța a respins tratatul C.D.E.

Poporul englez nu
LONDRA 10 (Agerpres). — Coinentînd 

rezultatele votului din Congresul sindica
telor britanice în problema înarmării Ger
maniei, ziarele ajung la concluzia că ma
joritatea neînsemnata de voturi exprimate 
pentru înarmarea Germaniei occidentale, 
dovedește că există posibilitatea ca această

Cercurile conducătoare americane erau atît 
de sigure de iminenta creare a „comuni
tății defensive europene11 încit făcuseră toa
te pregătirile pentru reînarmarea Germaniei 
occidentale, ba mai mult trecuseră chiar la 
faza pregătirilor. Ziarele din apusul Europei 
dau o serie de amănunte în legătură cu sta
diul reînarinarij Germaniei. Iată de pil iă 
ce scrie ziarul francez „Le Monde11 din 28 
august:

„Faptul că in Germania federală există 
tunuri atomice este cunoscut de toată lu
mea... La Kaiserlautern se află cel mai mare 
depozit american de materiale de război din 
Europa : Este deajuns să mergi pe șoseaua 
care ieagă Maintz de Sarrebruck și iți dai 
seama imediat de acest lucru. Faptul că a- 
dest material de război poate fi folosit pen
tru reînarmarea Germaniei federale nu con
stituie nici un fel de mister. Faptul că gene
ralul american Gruenther, comandantul șef 
al forțelor N.A.T.O. s-a intîlnit cu ge
neralul german Heusinger, expert militar al 
departamentului lui Blank este o urmare lo
gică a acestei stări de lucruri. Iar dacă a- 
cești doi generali au studiat cu atenție pla
nul de mobilizare și de instruire a viitoare
lor divizii germane aceasta nu ne poate sur
prinde de loc11.

Viitoarele divizii germane — despre care 
oficialitățile de la Bonn nici nu mai ascund 
că vor întrece cu mult cifra de 12 divizii 
care era prevăzută in tratatul C.D.E. — vor 
avea ca nucleu forțele hitleriste. Iată cum se 
explică încurajarea de care se bucură astăzi 
naziștii atît din partea guvernului lui Ade
nauer cît și din partea autorităților de ocu
pație americane.

Această încurajare a elementelor naziste 
este subliniată de presa britanică. Ziarul 

urmările lui periculoase. Această îngrijorare a 
popoarelor Europei cuie abia atît de recent 
au trecut prin cel de al doilea război mon
dial este lesne de înțeles, deoarece un nou răz
boi ar provoca sacrificii materiale și în oameni 
incomparabil mai mari decît războaiele tre
cute. Acest lucru trebuie subliniat cu atît 
mai mult cu cit au apărut armele atomice, 
cu hidrogen și alte tipuri de arme de exter
minare în masă. Este de înțeles îndeosebi 
îngrijorarea pe care o manifestă popoarele din 
regiunile Europei cu populația cea mai den
să, unde pe teritorii relativ limitate sint con
centrate centrele vitale ale statelor, inclusiv 
cele mai maii orașe cu monumentele lor se
culare de cultură materială și spirituală.

Adepțil politicii de reînviere a militai is- 
m-jlui german încearcă să prezinte lucrurile 
ca și cum militarizarea Germaniei occiden
tale și atragerea ei într-un bloc militar sau 
altul al puterilor occidentale ar întări pozi
țiile puterilor occidentale în tratativele cu 
Uniunea Sovietică în. legătură cu problema 
germană. Asemenea afirmații sînt lipsite 
însă de orice teniei. In realitate, situația 
este tocmai contrară. Remilitarizarea Ger
maniei occidentale și atragerea ei într-o gru
pare militară sau alta creează obstacole de 
nebiruit în calea unificării Germaniei și, 
prin urmare, fac cu neputință realizarea unei 
înțelegeri coiespunzâtoare în problema ger
mană. Aceasta înseamnă că o națiune ger
mană unită ar rămîne ruptă în două pe ter
men nelimitat, ceea ce C3. atare creează o 
situație primejdioasă pentru cauza menți
nerii păcii în Europa fără a mai vorbi de 
faptul că acest lucru este în contradicție cu 
interesele și cu năzuințele firești ale poporu
lui german spre unificare națională.

Eșecul tratatului cu privire la „comuni
tatea defensivă europeană11 reprezintă fără 
îndoială o lovitură puternică dată politicii 
îndreptate spre crearea atît în Europa cît 
și în alte regiuni din lume a unor grupări 
militare agresive de state, politică inspirată 
de cercurile guvernante din S U.A. Ar fi însă 
greșit să se creadă că după această înfrîn- 
gere suferită de autorii și adopții unei ase
menea politici, datorită acțiunii curajoase 
a francezilor, popoarele își pot slăbi vigilen
ta față de uneltirile dușmanilor păcii.

După cum se știe, de pe acum se discută în 
mod fățiș planuri noi de reînviere a milita
rismului german. Cercurile oficiale ale pu
terilor occidentale desfășoară o activitate fe
brilă, înceraînd să cadă cît mai repedș de 
acord asupra ținerii unor, tratative pentru e- 
laborarea unui nou pian de includere a Ger
maniei occidentale într-un bloc militar al 
țărilor occidentale. Incercînd să înjghebeze 
în locul „comunității defensive europene11 
vreo nouă combinație a puterilor occidenta
le, de data aceasta cu participarea Angliei — 
ceea ce ar permite militarizarea Germaniei 
occidentale — cercurile guvernante ale pute
rilor occidentale trec totodată cu grijă sub 
tăcere propunerile sovietice din 2,4 iulie și 
4 august anul curent referitoare la problema 
germană și la problema creării unui sistem 
de securitate colectivă în Europa.

In planurile de refacere a militarismului 
în Germania occidentală, un loc deosebit 
este rezervat planului de atragere directă a 
Germaniei occidentale în blocul nord-atlan- 
tic pentru a netezi astfel calea remilitari- 
zării acesteia.

Cei care prezintă asemenea planuri nu 
ascund faptul că ele s’nt necesare’ pentru a 
ocoli piediede de care s-au izbit în Franța 
adepțil politicii „de pe poziții de forță11, po
litică de mult compromisă Cu alte cuvinte 
este vorba ca de data aceasta în locul unei 
grupări militare agresive sub forma „co
munității defensive europene” să se înjghe
beze o altă grupare similară la care să par
ticipe Germania occidentală remilitarizată 
șl în acest fel francezii să fie înșelați prin 
noua firmă prin care se urmărește camufla
rea acestei grupăii

In această ordine de idei este cazul să se 
declare de pe acum că indiferent de firma 
sub care s-ar -amufla planurile de refacere 
a militarismului german — realizarea lor va 
avea în mod inevitabil drept urmare trans

ea este amenințată cu izolarea și cu reînar
marea masivă a Germaniei occidentale.

Sarcina care revine în momentul de față 
tuturor francezilor oonștienți este lupta pen
tru pace prin organizarea securității colec
tive pe baza respectării intereselor vitale ale 
tuturor popoarelor11.

împotriva reînarmării Germaniei occiden

doreșfe reînarmarea Germaniei occidentale
politică să fie respinsă la conferința 
partidului laburist, care va avea loc le sfîr- 
șitul lunii septembrie. Ziarul „Daily Wor
ker11 scrie într-un articol redacțional: „Cele 
3.622.000 voturi exprimate împotriva înar
mării Germaniei și pentru tratative, repre
zintă o victorie a cauzei păcii și constituie

Presa occidentală recunoaște,..
„Sunday Times11 din 29 august publică ur
mătoarea știre:

„Reprezentanți ai celor 380.000 de supra
viețuitori ai gărzilor S.S. ale lui Hitler se 
vor întilni luna viitoare în orașul vest-ger- 
man Iserlohn pentru a asculta discursurile 
foștilor lor comandanți și a lua parte la o 
paradă militară11.

Dar cele mai senzaționale date despre sta
diul reînarmării Germaniei occidentale Ie pu
blică săptămtaalul francez „Tribune de Na
tion11 care în numărul din 27 august dă 
următoarele amănunte asupra armamentului 
care se fabrică actualmente in Germania oc
cidentală :

La Hamburg funcționează o pilă ato
mică.

— La Manheirn și Ludvigshafen, fostele 
uzine I G. Farben fabrică gaze.

— La societatea Lahfeld et Comp, din Hep- 
penhenin se fabrică detectoare de submarine.

— Societatea Schmitz et Comp, din Frank
furt pe Main fabrică detectoare pentru avioa
ne de bombardament.

— Uzina de locomotive Boraig fabrică ra
chete.

— Societatea Ferdinand Rhode din Hano- 
vra fabrică pontoane.

— Uzinele Volkswagen construiesc tancuri.
— Institutul Max-Planck face studii cu pri

vire Ia bombele cu hidrogen.
— La Krupp a fost construit primul pro

totip de tun atomic pe baza unor planuri a- 
mericane.

— La uzinele societății Rhein Prenssen 
napalmul este fabricat în sute de tone“.

Interesant este faptul pe deoparte că aces
te date sînt concrete cu indicația uzinei și 
a localității și pe de altă parte că în gene
ral este vorba de arme de exterminare tn 

formarea Germaniei occidentale în focarul 
unui nou război și adîncirea continuă a ac
tualei dezmembrări a Germaniei.

Or, interesele securității Europei, ca și in
teresele poporului german, cer ca problema 
germană să fie rezolvată pe baza creării 
unui stat german unit, iubitor de pace și 
democratic, așa cum prevăd acordurile res
pective dintre puteri.

Nu se poate spune că posibilitățile de rea
lizare a unui acord în problema germană au 
șl fost epuizate. Ținînd seama tocmai de a- 
ceasta împrejurare. Guvernul Sovietic a pro
pus Guvernelor Franței, Angliei și S.U.A. să 
se convoace în august—septembrie a.c. o nouă 
conferință a celor patru puteri pentru a se e- 
xaminâ la această conferință problema ger
mană. Pînă în prezent, din partea guvernelor 
celor trei p-uteri nu s-a primit nici un răs
puns la această propunere.

Respingerea tratatului cu privire la „co
munitatea defensivă europeană” de către Aj 
dunărea Națională franceză dovedește odată 
mai mult cît de străină este de interesele 
popoarelor politica de creare în Europa a 
unor grupări militare de state opuse una 
alteia. Hotărîrea parlamentului francez, care, 
în condiții de brutală presiune străină a res
pins tratatul sus-fnenționat, este un act pro
fund patriotic dictat de cerințele asigurării 
unei adevărate securități a Franței, de ce
rințele menținerii independenței ei naționale.

Aceste interese naționale ale Franței coin
cid și nu pot să nu coincidă cu cerințele a- 
sigurării securității generale europene. Toc
mai de aceea sus-menționata hotărîre a par
lamentului francez a fost primită cu satis
facție de toți cei care nu* in vorbe, ci în fap
te, sînt pentru securitatea popoarelor.

Interesele asigurării securității generale 
europene cer ca în locul înjghebării unor 
grupări militare cestrînse, în Europa să fie 
creat un sistem de securitate colectivă cu 
participarea tuturor statelor europene, indi
ferent de orînduirea lor socială. Tocmai a- 
cestor scopuri corespunde proiectul „tratatu
lui general european cu privire la securita
tea colectivă in Europa11, propus de Uniunea 
Sovietică, și convocarea unei conferințe ge
nerale europene pentru examinarea propune
rilor corespunzătoare.

Crearea unul sistem de securitate colectivă 
în Europa și încheierea în acest scop a unui 
tratat general european, cu participarea la 
acest tratat a Germaniei răsăritene și a 
celei occidentale, iar după unificare — a 
Germaniei unite, ar înlesni posibilitatea re
zolvării problemei germane prin unificarea 
națională a Germaniei pe baza unor princi
pii pașnice și democratice. Acest lucru ar 
corespunde intereselor securității tuturor sta
telor europene, inclusiv ale Franței, a cărei 
soartă, ca mare putere, nu poate fi despărțită 
de soarta Europei în ansamblu. Numai dez
voltarea pașnică a Europei cu crearea unei 
Germanii unite și iubitoare de pace asigură 
Franței un loc demn de mare putere printre 
celelalte mari puteri. Dimpotrivă, o Europă 
în care există blocuri militare opuse, unul 
altuia și o Germanie occidentală militaristă 
în inima Europei, ar însemna coborîrea 
Franței la rolul de putere de rangul doi. 
Uniunea Sovietică a fost și este pentru o 
Franță puternică și independentă, deoarece 
numai o asemenea Franță constituie un fac
tor important pentru menținerea păcii în Eu
ropa și în întreaga lume. Experiența confe
rinței de la Geneva, care a adus o importan
tă contribuție la cauza slăbirii încor
dării internaționale, a arătat odată mai 
mult că există posibilitatea realizării unui 
acord în problemele nereglementate, potri
vit intereselor întăririi păcii atunci cînd sta
tele interesate doresc cu adevărat acest 
lucru

In ceea ce privește Uniunea Sovietică, ea 
va face și de acum înainte tot posibilul pen
tru realizarea unor acorduri privind proble
mele internaționale nerezolvate, inclusiv 
problema Germaniei, sistemul de securitate 
colectivă în Europa, interzicerea armelor 
atomice și »u hidrogen și reducerea înarmă
rilor statelor. în scopul slăbirii continue a 
încordării internaționale.

tale s-a pronunțat și fostul deputat M. R. P., 
Andre Denis, care a demisionat din parti
dul său datorită sprijinului acordat de acesta 
C.D.E.

El a declarat că NU-ul Adunării Naționale 
va fi rostit cu și mai multă hotărîre atunci 
cînd se va pune problema reînarmării Ger
maniei occidentale.

o normă de orientare pentru întregul popor 
englez.

Ziarul „Daily Express’1 scrie într-un ar
ticol redacțional: „Votul constituie, de 
fapt, o înfrîngere gravă a politicii guver
namentale de reînviere a armatei germane. 
Această politică este cu totul nechibzuită...11.

masă : arme atomice și hfdrogenlce, rachete, 
gaze, napalm, etc.

„Tribune de Nation* după ce dă datele de 
mai sus, adaugă :

„Toate aceste fabricații riscă să nu mai 
poată fi camuflate In cazul în care Germa
nia nu se poate reînarma în mod oficial pînă 
la sfirșitul anului.

Așa se explică presiunea disperată pe 
care... Washingtonul o exercită asupra Eu
ropei occidentale pentru ca reînarmarea 
germană să aibe loc sub orice formă, îna
inte de ianuarie 1955“.

Iată în aceste cîteva cuvinte explicată gra
ba înfrigurată cu care cercurile conducă
toare din S.U.A. doresc să vadă însfîrșit le
galizată într-un fel reînarmarea Germaniei 
occidentale. Eșecul înregistrat de C.D.E. a 
fost o lovitură la care nu se așteptau cercu
rile conducătoare din S.U.A. și situația e de 
așa natură încit ele nu mai pot ascunde pro
cesul de reînarmare care are loc actualmen
te în zonele de ocupație occidentale ale Ger
maniei.

Relatările presei occidentale despre reînar
marea Germaniei occidentale stîrnesc și mai 
mult indignarea și opoziția popoarelor euro
pene țață de manevrele agresive menite a 
pregăti un nou război mondial. Această opo
ziție cuprinde aproape unanimitatea po
porului francez și este In puternică creștere 
în Anglia. Discuțiile ce au avut loc la Con
gresul sindicatelor britanice și unde repre
zentanți ai ceste 3.600.000 de muncitori în 
ciuda presiunilor conducerii de dreapta a 
sindicatelor britanice s-au pronunțat Împo
triva reînarmării Germaniei, sint conclu
dente.

Popoarele Europei luptă împotriva reînar
mării Germaniei șl susțin cu căldură planul 
securității colective europene.

G. 1.

PEKIN 10 (Agerpres). — CHINA NOUA 
transmite : La 9 septembrie a avut loc cea 
de a 34-a ședință a Consiliului Guvernamen. 
tal Central Popular în cadrul căreia sa dis
cutat și adoptat proiectul de Constituție re
vizuit al R.P. Chineze.

Proiectul de Constituție revizuit va fi pre
zentat spre discutare primei sesiuni a Adu
nării pe întreaga Chină a reprezentanților 
populari.

Proiectul Constituției revizuit a fost pre
zentat de către Comitetul pentru elaborarea 
proiectului Constituției R.P. Chineze după ce 
a studiat și discutat propunerile oamenilor 
muncii din întreaga țară, precum și propu
nerile deputaților din Adunarea pe întreaga 
Chină a reprezentanților populari.

Nehru despre caracterul agresiv al diferitelor pacte 
organizate și conduse de S. U. A.

DELHI 10 (Agerpres). — TASS trans
mite : După cum s-a anunțat, primul 
ministru al Indiei, Nehru, a rostit un 
discurs la Delhi în cadrul unui ban
chet dat în cinstea lui de organizația ziariș
tilor. Nehru a declarat că tratatul militar sem_ 
nat la Manilla nu poate decît să agraveze te
merile maselor largi în ce priveșta viitorul. 
Sînt unii oameni, a spus Nehru, care vorbesc 
despre pace în termenii cei mai belicoși, fo
losesc numele.O.N.U. pentru înfăptuirea unor 
planuri contrare obiectivelor nobile ale Car
tei O.N.U., exprimă simpatie pentru popoa
rele coloniale și totodată se unesc cu alte 
țări care în mod premeditat împiedică dez
voltarea țărilor coloniale.

Semnarea pactului S.E.A.T.O. este un eve
niment deosebit de trist, cu toate că țările 
care au semnat acest tratat afirmă că el slu
jește cauzei păcii. In realitate, tratatul re
prezintă o amenințare pentru cauza păcii de
oarece problemele asiatice au fost dezbătute 
și cu privire la ele au fost luate anumite ho- 
tărîri — la drept vorbind — de către puteri 
neasiatice.

Nehru a arătat că este absurd ca anumite 
țări să se unească pentru apărarea altor țări 
care în auzul lumii întregi declară că nu do
resc această apărare și cărora totuși li se 
spune că vor fi apărate, fie că vor sau nu.

In prezent, a spus Nehru în continuare, 
cînd s-a creat o nouă atmosferă și s-au ivit 
noi posibilități cu privire la Indochina și la 
Asia de sud-est în ansamblul ei, cînd masele 
largi de pretutindeni doresc pacea, fiece 
pas care este de natură a modifica această 
stare de spirit ni se pare extrem de regreta
bil. Nimeni nu se va îndoi de caracterul re
zonabil a! ideei preîntîmpinării agresiunii și 
asigurării securității popoarelor. Chestiunea

încheierea lucrărilor
Congresului Alianței Cooperatiste Internaționale
PARIS 10 (Agerpres). — TASS transmite:
La 9 septembrie, după închiderea celui de 

al 19-lea congres al Alianței Cooperatiste In
ternaționale (A.C.l.) a avut loc ședința Co
mitetului Central nou ales al A.C.L Comitetul 
Central a reales ca președinte al A.C.L pe

Vizita lui Dulles în Japonia
TOKIO 10 (Agerpres). — Agenția United 

Press anunță că la 9 septembrie, secretarul 
de stat al S.U.A., Dulles, a sosit la Tokio 
venind din Tai van, unde a avut întrevederi 
cu Cian Kai-și.

La sosirea sa la Tokio, secretarul de stat 
american a făcut o declarație’ presei în cadrul 
căreia a afirmat că S.U.A. sînt „mîndre să 
stea alături11 de clica ciankaișistă în acțiu
nile lor agresive îndreptate împotriva R. P. 
Chineze. El a proferat noi amenințări ta adre
sa poporului chinez.

Potrivit relatărilor agenției France Presse, 
în cursul vizitei sale în Japonia, Dulles a 
avut întrevederi cu primul ministru loșida 
și cu personalități din guvernul japonez, în 
cadrul cărora i-a informat asupra clauzelor 
tratatului S.E.A.T.O. semnat la Manilla, ur- 
mînd în același timp să convingă pe condu
cătorii japonezi de „avantajele11 pe oare le-ar 
avea aderînd ta pactul Asiei de sud-est

MARIONETA

La ședința Consiliului Guvernamental Cen
tral Popular au participat: Mao Țze-dun, pre
ședintele Guvernului Central Popular, Ciu De, 
Sun Cin-lin, Li Ci-șen și Cian Lan, vice
președinți ai Guvernului Central Popular, 
precum și membrii Guvernului Central 
Popular.

De asemenea, la ședință au participat 
peste 60 de persoane printre care membrii 
Comitetului pentru elaborarea proiectului de 
Constituție a Republicii Populare Chineze, 
membri ai Comitetului permanent al Comi
tetului Național al Consiliului Consultativ 
Politic Popular, membri ai Consiliului Ad
ministrativ de Stat al Guvernului Central 
Popular și șefii celor 33 de grupuri de de- 
putați din Adunarea pe întreaga Chină a 
reprezentanților populari.

însă care se pune este aceea de a ști dacă 
prin ultimele măsuri (Tratatul S.E.A.T.O. — 
n.r.) acest obiectiv poate fi atins sau nu, 
dacă aceste măsuri întăresc securitatea sau 
nu.

Nehru a subliniat că, după părerea lui, tra
tatul semnat la Manilla nu poate contribui la 
întărirea securității.

In continuare, primul ministru a vorbit de
spre problema țărilor coloniale. El a relevat 
puternicele forțe anticolonialiste care acțio
nează în prezent în Asia și în Africa. Dar 
acestor forțe li se opun nu numai țările care 
au colonii, dar și alte țări care sprijină statele 
colonialiste. Înainte, popoarele din țările co
loniale au avut de a face cu o putere colo
nială sau alta, acum însă ele vor trebui să 
aibă de a face cu o întreagă uniune de puteri

In această ordine de idei, primul ministru 
a amintit cazul uniunii N.A.T.O. care s-a 
transformat într-o organizație pentru 
apărarea intereselor coloniale ale țărilor 
membre ale acestei uniuni. Țări care nu au 
nimic comun cu uniunea nord-atlantică și 
care sînt situate la o distanță de mii de mile 
de Oceanul Atlantic devin participante ale 
uniunii nord-atlantice.

Nehru a citat ca exemplu evenimentele din 
Goa. După părerea lui, este absurd faptul 
că, îndată ce s-a ivit problema Goa, a intrat 
imediat în funcțiune aparatul N.A.T.O. In re
alitate, a spus Nehru, ce legătură există între 
Goa și uniunea nord-atlantică sau concepția 
aflată la baza ei ? Bineînțeles, faptul că 
N.A.T.O. a început să se agite nu trebuie 
să ne îngrijoreze și nici nu ne îngrijorează. 
Am dat numai acest exemplu pentru a arăta 
că N.A.T.O. a devenit o organizație pentru 
apărarea posesiunilor coloniale.

Gill (Anglia), iar ca vicepreședinți pe A. 
Klimov (U.R.S.S.) și Marcel Brot (Franța). 
A fost ales de asemenea noul Comitet Exe
cutiv al A.C.l. Din partea Uniunii Sovietice 
în Comitetul Executiv a intrat N. V. Șidorov.

Aceeași agenție adaugă că în urma presiu
nilor exercitate de secretarul de stat ameri
can, primul ministru japonez l-a și asigurat 
pe acesta că Japonia „este dispusă să cola
boreze11 cu țările semnatare ale S.E.A.T.O. 
în cadrul așa-numitelor „măsuri economice11 
prevăzute în tratat.

Agenția France Presse relatează că în Ja
ponia, DuJ'.es va avea întrevederi cu mini
strul de externe adjunct al Birmaniei. Obser
vatorii diplomatici de la Tokio afirmă că sco
pul întrevederii este de „a convinge pe repre
zentantul Birmaniei — una din țările care 
au refuzat să participe la conferința de ta 
Manilla — de utilitatea reconsiderării atitu
dinii țării sale față de pactul semnat la Ma
nilla11.

Buletinul de știri al Casei Albe sublinia că 
după vizita sa în Japonia, Dulles se va îna
poia Imediat în Statele Unite unde va pune 
la curent pe președintele Eisenhower asupra 
rezultatelor conferinței de la Manilla.

In cîteva rînduri
• Consiliul de Miniștri al Republicii Popu

lare Bulgaria a oferit o recepție cu prilejul 
sărbătorii nafionale a poporului bulgar — cea 
de a 10-a aniversare a eliberării țării.

O La 9 septembrie K. T. Lukanov, amba
sador extraordinar șt plenipotențiar al Repu
blicii Populare Bulgaria in U.R.S.S a oferit 
o recepție cu prilejul sărbătorii naționale a 
Bulgariei — cea de a 10-a aniversare a eli
berării țării.

O Guvernul Central Popular al Republicii 
Populare Chineze a numit pe Huan Stan ca 
însărcinat cu afaceri al Republicii Populare 
Chineze în Marea Britanie. Această hotărîre 
a fost adoptată pe baza acordului încheiat la 
17 iunie 1954 între Guvernul Central Popular 
al Republicii Populare Chineze și guvernul 
Marii Britanii, care prevede că „Guvernul 
Central Popular va trimite un însărcinat cu 
afaceri la Londra care să aibă aceeași cali
tate ca și însărcinatul cu afaceri britanic la 
Pekin".

• Delegația Republicii Populare Polone la 
cea de a IX-a sesiune a Adunării Generala 
a Organizației Națiunilor Unite, care se va 
deschide la 21 septembrie la New-York, va 
fi condusă de Stanislaw Skrzeszewski, mini
strul Afacerilor Externe. Din delegație vor 
mat face parte Josef Winciewicz, ambasado
rul R.P Polone la Washington ; Juliusz Katz- 
Suchy, ministru plenipotențiar, directorul In
stitutului polonez pentru afacerile externe, șl 
alții.

& La 8 septembrie a avut loc solemnita
tea dării in exploatare de probă a primei fa
brici de penicilină din Republica Populară 
Bulgatia.

e Agenția americană United Press anun
ță că senatorul filipinez Jose P. Laurel, în
soțit de 25 experți tehnici și financiari, a so
sit in Statele Unite pentru a cere revizuirea 
acordului comercial americano-filipinez. Lau
rel a declarat că acest acord este ruinător 
pentru. Filipine, provocînd în țară creșterea 
șomajului și amenințînd să ducă la falimen
tul economiei filipineze.

© La 11 septembrie, primul ministru al 
Japoniei. loșida, va fi audiat ca mar
tor de către comisia de anchetă a Ca
merei inferioare în legătură cu scandalul da 
la șantierele navale japoneze. Comisia de an
chetă a luat această hotărîre în ședința din 
7 septembrie în ciuda faptului că membrii li
berali ai comisiei au boicotat ședința.

Campionatul R. P. R. 
de cros pe echipe 

„Să întîmpinăm 7 Noiembrie"
In fiecare an, în cadrul manifestațiilor pri

lejuite de aniversarea Marii Revoluții Socia
liste din Octombrie, sportivii patriei noastre 
își arată dragostea și atașamentul lor 
pentru această măreață sărbătoare a oame
nilor muncii din întreaga lume printr-o serie 
de competiții sportive cu largă participare da 
mase.

Una dintre cele mai populare competiții 
este campionatul R.P.R. de cros pe echipe 
„Să întîmpinăm 7 Noiembrie11 la care parti
cipă, an de an, un număr tot mai mare de 
concurenți, tineri și vîrstnici, din toate satele 
și orașele patriei noastre.

Campionatul republican de cros pe echipe 
„Să întîmpinăm 7 Noiembrie11 începe anul a- 
cesta la 19 septembrie și are fixate patru 
etape de disputare: prima etapă se desfășoa
ră pe colective și comune, între 19 septem
brie — 3 octombrie ; etapa a 11-a pe raioane, 
se aleargă ta 10 octombrie; etapa a IlI-a, 
pe regiuni, la 17 octombrie; iar etapa a IV-a 
(finala) 1a 31 octombrie, 1a București.

In cadrul fiecărei etape concurenții, îm- 
părțiți. în patru categorii (seniori, senioare, 
juniori, junioare), vor alerga pe distanțe care 
variază de la categorie la categorie și de la 
etapă ta etapă.

Pînă la începerea primei etape au mai ră
mas puține zile. Vești sosite din întreaga țară 
arată că zi de zi crește numărul celor dor
nici să participe la această competiție.

Popularizarea crosului prin mijloace cît 
mai variate de către toate organizațiile care 
au sarcini în sprijinirea și organizarea aces
tei competiții, va face posibilă atragerea de 
cît mai numeroși participanți, asigurarea unui 
succes cit mai complet ediției 1954 a crosu
lui „Să întîmpinăm 7 Noiembrie11.

Știri sportive
• Echipa de fotbel „Ruda Hvezda* (Bra

tislava), una din formațiile fruntașe ale fot
balului cehoslovac, va susține primul joc din 
cadrul turneului pe care-1 întreprinde în țara 
noastră, duminică pe Stadionul Republicii din 
Capitală cu echipa Flacăra Ploești. Intîlni- 
rea va începe la ora 16,30, avînd în deschi
dere jocul de fotbal între selecționata taberei 
de juniori de la Bistrița și Tînărul dlnamo- 
vist.

• La 9 septembrie, la Pătatul de cultură 
al uzinei de automobile „Stalln* din Mos
cova s-a desfășurat tntîlnirea internațională 
prietenească de lupte clasice dintre echipa 
selecționată a R F.R. și echipa orașului Mos
cova. Victorie a revenit luptătorilor din Mos
cova cu scorul de 8—0.

SPECTACOLE
TEATRE: Teatrul Național „I. L. Ca-

raglale” (Porcul „I. V. Stalln” — Teatrul 
de vară) orele 20: Revizorul; Ansamblul da 
Estradă al R.P.R. (calea Victoriei 33—35) 
orele 20: Să cînte muzica; (Teatrul de vară 
„23 August11) orele 20: Concert de muzică 
ușoară; (Teatrul de vară „N. Bălcescu11) 
orele 20: Fără mănuși; Teatrul Tineretului 
(Grădina Filimon Sîrbu) orele 19,45: Stnzîa- 
na șl Pepelea; Teatrul Evreesc de Stat 
(Grădina M'rcea Vodă nr. 5) orele 20: Cu 
sare și piper; Teatrul Țăndărică (Grădina 
din str. Doamnei nr. 27) orele 20: Umor pe 
sfori.

CINEMATOGRAFE: 1. C. Frlmu, Patria: 
Locotenentul lui Rakoczi; Republica, Bucu
rești, Grădina Progres: Fetele din Piața 
Spaniei; înfrățirea între popoare: încărcă
tură periculoasă; Maxim Gorki: Povestea 
din pădure: Tineretului, Aurel Vlalcu, Arta: 
Iulie; Timpuri Noi: Paharul revărsat, In de
sișul pădurii șl Pionieria nr, 5; Elena Pa
vel, 1 Mai: Suflete zbuciumate; Lumina: 
Fanfan la Tulipe; Victoria: Marile speran^ 
țe; Gh. Doja: Un oaz în taiga; Alex. Pa" 
pov: Insula misterioasă; 8 Martie: Solda
tul victoriei (seria La); Vasile Roaită: 
Poemul dragostei; Unirea: Concert inter, 
național, întrecerile sportive prietenești; Cui. 
tural: Volga-Don; Constantin David: In
vîrtejul dansului; Alexandru Sahia: Echipa 
de pe strada noastră; Flacăra: Balada SI. 
beriei; Tudor Vladimirescu: Fetița de zăpa
dă; Munca: Un pichet în munți; Popular: 
O noapte la Veneția; M. Eminescu: Poarta 
nr. 6; Miorița: Povestea micului cocoșat; 
Moșilor: Aventură la Marlenstadt; 23 Au
gust: Keto și Kote; Ilie Pintilie: Vtaovați 
fără vină; 8 Mai: Vara pionierilor, Flori
cica roșie șl Bolnavul închipuit;
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